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VIZITA TOVARĂŞULUI NICOLAE CEAUŞESCU 
LA INSTITUTUL DE FIZICĂ ATOMICĂ

Tovarăşul Nicolae Ceauşescu 
împreună cu tovarăşii Paul Ni- 
culescu-Mizil, Maxim Berghianu, 
Manea Mănescu, Dumitru Popa 
şi Ion Stănescu, a făcut miercuri 
dimineaţa o vizită la Institutul 
de Fizică Atomică, unul din cele 
mai mari şi importante centre de 
cercetări din tară.

Conducătorii de partid şi de 
stat au fost însoţiţi de prof. univ. 
loan Ursu, membru corespondent 
al Academiei, preşedintele Comi
tetului de Stat pentru Energia 
Nucleară, directorul Institutului, 
şi de acad Horia Hulubei, mi
nistru consilier la Consiliul de 
Stal.

La intrarea în Institut, oaspeţii 
sínt întîmpinati de Adrian Geor- 
gescu, prim-vicepreşedinte al Co
mitetului de Stat pentru Energia 
Nucleară, Emilian Rodeanu, vice
preşedinte al Comitetului, Dănilă 
Barb şi Marius Petraşcu, directori 
adjuncţi ai Institutului, de acade
micieni, cercetători şi specialişti.

în sala bibliotecii, unde se afla 
reunit Consiliul Ştiinţific al In
stitutului, prof. univ. loan Ursu a 
adresat tovaiăşului Nicolae 
Ceauşescu şi celorlalţi conducă
tori de partid şi de stat un căl
duros salut de bun venit, expri- 
mînd, în numele oamenilor de 
ştiinţă, calde mulţumiri pentru 
sprijinul permanent acordat de 
partid şi guvern creării şi dezvol
tării acestei instituţii moderne a 
cărei activitate este consacrată 
investigării unuia dintre cele mai 
revoluţionare domenii ale ştiin
ţei contemporane.

Institutul de Fizică Atomică — 
a arătat vorbitorul — a fost în
fiinţat în anul 1956 prin reorgani
zarea Institutului de fizică al A- 
cademiei; din anul 1968 Institu
tul a trecut sub directa îndrumare 
a Comitetului de Stat pentru E- 
nergia Nucleară. In decursul 
activităţii au fost obţinute 
progrese substanţiale în dez
voltarea fizicii româneşti. 
Pornind de la o serie de rezultate 
disparate, realizate în trecut de 
cîtiva fizicieni entuziaşti, cerce
tările în domeniul fizicii au pu
tut fi astfel organizate şi dirijate, 
acoperind treptat un larg dome
niu, începînd cu cercetările fun
damentale şi sfîrşind cu aplicaţi
ile în economia naţională. Insti
tutul de Fizică Atomică — expre
sie a grijii şU preţuirii pe care 
partidul şi guvernul o acordă 
ştiinţei, folosirii energiei nuclea
re în scopuri paşnice, a contribu
it substanţial, prin rezultatele ob
ţinute, la rezolvarea atît a unor 
probleme ştiinţifice fundamenta
le, cît şi a unor necesităţi izvo- 
rîte din activitatea practică a 
sectoarelor productive.

în conformitate cu prevederile 
Programului Nuclear National, e- 
laborat în baza directivelor Con
gresului al X-lea al partidului, 
Institutul este conceput ca o u- 
nitate complexă de cercetare, pro
iectare, producţie, montaj a in
stalaţiilor nucleare şi de pregăti
re de cadre. Activitatea Institu
tului este astfel orientată încît o 
mare parte din rezultatele cerce
tărilor să fie valorificate în dife
rite ramuri ale economiei naţio
nale, contribuind nemijlocit la mo
dernizarea acestora, în pas cu ce
rinţele revoluţiei ştiinţifice şi 
tehnice contemporane.

Primul obiectiv vizitat îl con
stituie laboratoarele de laseri — 
instalaţii cu largi aplicaţii în cer
cetare şi în industrie. Ţara noas
tră ar^ de pe acum o tradiţie în 
acest domeniu, specialiştii Insti
tutului creînd încă din 1962 lase
re cu gaze, cărora le-au urmat 
alte tipuri perfecţionate. Prof. u- 
niv. Ion Agârbiceanu, membru co
respondent al Academiei, şeful sec
ţiei de radiaţii şi plasmă, prezintă 
tovarăşului Nicolae Ceauşescu cî- 
teva din cele mai noi realizări ale 
colectivului şi arată că aici au fost 
proiectate şi construite mai multe 
tipuri de laseri. în prezent, în 
laboratoare se execută o serie de 
laseri de putere care au largi a- 
plicatii în cercetările de optică 
nelineafă şi ,în numeroase dome
nii industriale.

Conducătorii de partid şi de 
stat solicită explicaţii în legătu
ră cu caracteristicile şi perfor
mantele laseriîor-, româneşti desti
naţi Institutului politehnic Bucu
reşti Universităţii din Timişoara, 
altor centre ştiinţifice şi unităţi 
de producţie.

în continuare se vizitează ate
lierul de electronică, unde spe
cialişti şi tehnicieni de înaltă ca
lificare realizează aparate desti
nate cercetărilor de fizică şi teh
nică nucleară,-precum şi aplica
ţiilor practice ale energiei nuclea
re în industrie, construcţii, agri
cultură şi în alte sectoare ale e- 
conomiei naţionale. Este prezen
tat unul dintre calculatoarele e- 
lectronice proiectat şi construit 
în Institut.

în laboratorul de cercetări pri
vind »Corpul solid în cîmp de ra
diaţii" sínt. înfăţişate oaspeţilor 
unele rezultate obţinute în dome
niul cercetării fundamentale, pre
cum şi în stabilirea proprietăţii 
otelurilor, a aliajelor, a unor 
cristale etc.

în atelierul de mecanică fină, 
unde se execută, pe baza studii
lor şi proiectelor elaborate de 
specialiştii Institutului, diferite 
aparate pentru cercetarea ştiinţi
fică şi pentru aplicaţii practico 
în medicină, învătămînt şi în diver
se ramuri ale industriei şi agri
culturii, tovarăşul Nicolae 
Ceauşescu a apreciat calitatea şi 
performantele instalaţiilor realiza
te aici.

Oaspeţilor le sínt prezentate a- 
parate pentru controlul automat 
al uzurii căptuşelii furnalelor, u- 
nelte de manipulat de la distantă, 
surse radioactive, aparate pentru 
controlul densităţii unor produse 
şi pentru depistarea unor defec
ţiuni în piesele turnate etc.

Secretarul general al partidului 
recomandă ca Institutul să con
tribuie într-o mai mare măsură 
la lărgirea sferei de utilizare a 
fizicii şi tehnicilor nucleare în di
verse ramuri ale economiei na
ţionale.

Directorul tehnic al Institutului, 
Mihai Bălănescu, informează con
ducătorii de partid şi de stat des
pre activitatea desfăşurată, preci- 
zînd că aparatele şi instalaţiile 
realizate aici sínt destinate dotă
rii laboratoarelor proprii, celor u- 
niversitare şi unor sectoare ale 
economiei. Dezvoltînd sistemul de 
contractare cu industria, sarcină 
pusă de cel de-al X-lea Congres 
al Partidului Comunist Român în
tregii activităţi de cercetare şti
inţifică, l.F.A. a realizat în 1969 
beneficii în valoare de peste 34 
milioane lei.

Secretarul general al partidului 
a recomandat să se treacă fără 
întîrziere de la producţia de pro
totipuri şi de serie mică a unor 
aparate şi instalaţii care prezintă 
interes la execuţia lor la sca
ră industrială, eventual prin co
laborarea cu o întreprindere pro
ductivă.

Se vizitează apoi centrala ter
mică, prima unitate din ţară do
tată cu cazane „Gama" con
cepute la secţia din Cluj şi 
construite în Institut. Perfor
mantele superioare ale acestor 
instalaţii s-au bucurat de recu
noaştere pe plan international, 
ducînd la distingerea lor cu Me
dalia de aur la Tîrgul internaţio
nal de invenţii de la Bruxelles 
ediţia 1969., Cazane de acest tip, 
introduse fn fabricaţie de serie 
la uzinele „16 Februarie" din 
Cluj, echipează centrale termice 
a circa 30 de unităţi industriale 
şi instituţii, printre care şi noul 
Teatru National din Capitală.

Tovarăşul Nicolae Ceauşeşcu îi 
felicită pe autorii invenţiei, ingi
nerii Eugen Radu şi Ion Berindan. 
Ei informează că au fost realizate 
variante perfecţionate, de dimen
siuni mai mici pentru încălzirea 
locuinţelor. Date fiind eficienta 
ridicată şi larga utilizare a unor 
astfel de cazane, se prevede con
struirea unei fabrici specializate 
pentru producerea lor.

Se vizitează reactorul atomic, 
una din instalaţiile de bază ale 
Institutului, dată în exploatare încă 
din anul 1957. Prin studii proprii, 
specialiştii care îşi desfăşoară ac
tivitatea aici au ridicat puterea 
reactorului de la 2 000 la 3 500 
kW, iar fluxul neutronilor termici 
a fost sporit de cîteva ori. 
Cu ajutorul reactorului, a fost 
realizată o gamă largă de ta- 
dioizotopi, destinaţi atît cerce
tărilor ştiinţifice, cît şi aplicaţii
lor practice în diferite domenii, 
în prezent, se efectuează studii 
privind optimizarea caracteristi-
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Cuvintarea tovarăşului
NICOLAE CEAUŞESCU

Stimaţi tovarăşi,

Doresc să mulţumesc preşedintelui 
Comitetului de Stat pentru Energia 
Nucleară, tovarăşul Ursu, şi celor
lalţi tovarăşi din conducerea insti
tutului pentru explicaţiile ce ni le-au 
dat pe parcursul vizitei. Totodată, 
felicit pe lucrătorii Institutului de 
Fizică Atomică, pe specialiştii tutu
ror institutelor din cadrul Comitetu
lui de Stat pentru Energia Nuclea
ră, care colaborează la dezvoltarea 
cercetărilor în domeniul fizicii ato
mice, pentru rezultatele obţinute în 
activitatea de pînă acum. Aceste re
zultate dovedesc că dispunem de ca
dre bune de cercetare, că există 
toate premisele ca programul naţio- 
nai de folosire a energiei nucleare 
în scopuri paşnice să fie realizat 
în condiţii optime.

Fireşte, eu nu sínt specialist şi 
nu doresc să intru în problemele 
de specialitate, tehnice. Am vizitat 
institutul dumneavoastră încă în pri
mii săi ani de activitate şi pot spu
ne că aţi obţinut progrese mari în 
cercetarea ştiinţifică. Ştiu că rezul
tatele activităţii dumneavoastră sínt 
apreciate de multe institute din ţa
ră, cît şl din străinătate. Aş putea 
deci spune că ceea ce s-a tăcut pî
nă acum este mulţumitor, dacă ţi
nem seama de nivelul pe care l-am 
atins, de mijloacele de care dispu
nem în acest domeniu. Cunoaşteţi 
însă că sarcinile pe care ni le-am 
propus în Programul Nuclear Naţio
nal sínt deosebit de mari, cer efor
turi importante, mai cu seamă dacă 
avem în vedere că, pe plan mondial, 
ştiinţa în acest domeniu se dezvoltă 
foarte rapid. Noi am dori ca, în 
perspectivă, să ne bazăm nu numai pe 
filierele actuale de reactori cu uraniu 
natural sau cu uraniu îmbogăţit, ci 
să ajungem cît mai repede la utili
zarea de reactori rapizi. Cercetările 
în această privinţă sínt, Ia noi, a- 
bia la început — în străinătate sínt 
mai avansate. Este necesar ca atît 
Comitetul cît şi institutele speciali
zate de cercetare să-şi îndrepte ac
tivitatea şi în acest domeniu, să 
acorde o atenţie mai mare acestei 
probleme; trebuie să ţinem seama de 
faptul că nu dispunem de prea mult 
uraniu şi că este necesar să ajun
gem Ia o folosire cît mai raţională, 
optimă, a acestuia.

tn acest institut se fac, de aseme
nea, cercetări în domeniul laseriîor 
şi în alte domenii care sínt foarte 
importante atît pentru industrie cît 
şi pentru dezvoltarea în general a 
cercetării ştiinţifice.

Am văzut şi unele realizări din 
domeniul aparaturii electronice. Im
presia mea este — şi cred că si 
ceilalţi tovarăşi sínt de aceeaşi pă

rere — că întregul colectiv, de Ia 
conducere şi pînă la muncitor, des
făşoară în această privinţă o acti
vitate susţinută, cu bune rezultate.

După cum cunoaşteţi, in cadrul 
programului naţional, se prevede 
dezvoltarea a încă unui centru de 
cercetare nucleară; trebuie, de ase
menea, să începem să construim şi 
centrale atomice. Toate acestea cer 
eforturi foarte serioase. In planul 
nostru este prevăzut să importăm o 
centrală care să funcţioneze pe ba
ză de uraniu îmbogăţit şi, în acest 
sens, sínt în curs tratative cu U* 
niunea Sovietică. în acelaşi timp, 
ducem tratative cu alte state pentru 
importul de centrale pe uraniu na
tural cu apă grea — care reprezin
tă orientarea de bază în programul 
naţional de utilizare a energiei nu
cleare în scopuri paşnice. Aceasta 
presupune însă şi Impulsionarea cer
cetării în ţara noastră, precum şi o 
serie de măsuri serioase pentru pre
gătirea cadrelor respective. După 
cite ştiu în programul naţional este 
prevăzut ca pînă în 1980 să pregă
tim aproape 30 000 de cadre — ceea 
ce reprezintă o sarcină deosebit de 
importantă. Desigur; crearea centru
lui dumneavoastră de pregătire a 
cadrelor reprezintă un fapt pozitiv, 
dar constituie numai un început Va 
trebui să se realizeze în acest do
meniu o mai bună colaborare cu fa
cultăţile de fizică, deoarece, pînă la 
urmă, acestea au rolul principal fn 
pregătirea cadrelor respective. Esle 
necesar să luăm toate măsurile spre 
a asigura pregătirea din timp a spe
cialiştilor, pentru că numai astfel 
vom putea realiza programul pe ca
re I-am stabilit.

Cu toate rezultatele bune obţinu
te pînă acum, cu toate că dispunem 
de oameni cu temeinică pregătire, 
va trebui totuşi să ne propunem să 
lichidăm într-un timp cît mai scurt 
rămînerea în urmă în ce priveşte 
folosirea energiei nucleare în sco
puri paşnice în diferite domenii de 
activitate. }

Una din problemele ce mi se pa
re că ar trebui să stea mai mult în 
atenţia Comitetului şi a organelor 
noastre de sinteză centrale este ca 
atît rezultatele care se obţin în in
stitutele dumneavoastră cit şi în al
te domenii ale cercetării ştiinţifice 
să fie introduse mai rapid în pro
ducţie. Am văzut că pe baza solu
ţiilor oferite de cercetare s-au rea
lizat o serie de lucruri foarte bune, 
aparate perfecţionate de diferite ti
puri. Din păcate, realizarea unora 
din aceste aparate se opreşte numai 
la prototipuri sau la cîteva unicate, ' 
neasigurîndu-se trecerea la produc
ţia industrială.

Mie mi se pare că institutele dum

neavoastră au realizat atît în dome
niul aparaturii cît şi al cercetării 
multe lucruri bune care ar putea să 
fie produse pe scară industrială. A- 
cest lucru ne-ar putea da, în pri
mul rînd, posibilitatea să asigurăm 
înzestrarea institutelor de cercetare 
şi industria cu aparate pe care as
tăzi le importăm; mai mult, am pu
tea crea chiar şi anumite disponi
bilităţi pentru exportul unor aseme
nea aparate. De aceea cred că ar 
trebui să analizăm mai bine. legătu
rile dintre unităţile de cercetare şi 
producţie, să trecem mai rapid de 
la prototipuri la producţia industria
lă, încît tot ceea ce se realizează 
ca rezultat al cercetării ştiinţifice 
să poată fi valorificat la maximum. 
De altfel aceasta este linia pe care 
se dezvoltă progresul tehnic în toa
tă lumea. Realizările mari pe care 
le-au obţinut multe ţări avansate se 
datoresc tocmai acestui ciclu foarte 
scurt al trecerii de la cercetare Ia 
producţia industrială. Oricît de mari 
ar fi realizările în munca de cer
cetare şi oricît de apreciate ar fi, 
dacă nu sínt folosite în producţie, 
ele nu duc la creşterea avuţiei] na
ţionale, rămin pînă Ia urmă fără re
zultate practice, concrete. O serie 
de ţări au obţinut în ultimii ani re
zultate deosebite în dezvoltarea lor 
tocmai datorită aplicării cu repezi
ciune în producţie atît a rezultatelor 
cercetării proprii, cît şl ale cercetă
rii realizate pe plan mondial, folosi
rii a tot ceea ce este mai nou şi 
înaintat în ştiinţă şi tehnică.

Cred că ar trebui să studiem — 
şi pentru acest lucru să se acorde 
şi investiţiile necesare — posibilită
ţile de a asigura valorificarea mai 
bună a rezultatelor cercetării. Tot
odată este necesar ca institutele 
noastre de cercetare să stabilească 
anual care din realizările lor se pot 
introduce în producţie cu rezultate 
maxime şi să urmărească măsurile 
ce trebuie luate pentru finalizarea 
în domeniile respective ale activi
tăţii practice1 a rezultatelor cercetă
rii ştiinţifice.

Doresc, tovarăşi, să exprim încă 
o dală aprecierea deosebită pe care 
conducerea partidului o dă institu
tului şi cadrelor sale, rezultatelor 
obţinute în activitatea desfăşurată 
pînă acum. Am convingerea că în 
următorii ani institutul va contribui 
în mod substanţial la realizarea pro
gramului naţional de cercetare nu
cleară, că va aduce o contribuţie tot 
mai consistentă la progresul general 
al patriei noastre. Vă urez dumnea
voastră, inginerilor, fizicienilor, teh
nicienilor şi muncitorilor, specialiş
tilor, tuturor salariaţilor acestui in
stitut noi succese, rezultate tot mai 
bune în activitatea viitoare.

Reducerea consum ului de m eta l, 
nrencunare nerm anentă

Colectivul Uzinei mecanice gaz 
metan Mediaş a manifestat şi ma
nifestă o preocupare permanentă 
pentru reducerea consumului de 
metal. La baza măsurilor luate au 
st-at studiile efectuate de grupa 
proiectare a serviciului construc
tor şef, a cărei activitate a fost 
îndreptată asupra unor produse 
prevăzute a fi realizate în pri
mul trimestru al anului 1970. Din
tre aceste măsuri amintim; croi
rea materialului tubular după lun
gimea normalizată a ţevilor, ţinînd 
cont de rămînerea capetelor ce 
pot fi utilizate la alte instalaţii. 
Prin măsura aplicată la „insta
laţiile de reglare şi măsurare a 
gazelor" se obţine o economie de 
6 000 kg fier anual Executarea 
prin matriţare la presa de 500 tf 
a „Hanţelor- de 050 — 0 400, 
este o altă măsură care aduce o 
economie de 1 000 kg metal anual 
etc.

în atenţia inginerilor şi a teh
nicienilor a stat şi recondiţiona- 
rea arborilor cotiţi ieşiţi din ul
tima treaptă de reparaţie prin a- 
daptarea unor cuzineţi speciali. 
Aplicarea ei la motorul M. 583 şi 
M. 581 aduce o economie de 
3 000 kg de metal. La întocmirea 
planului de măsuri s-a ţinut cont

de toate reperele pe care le pro
duce uzina şi s-a căutat să se fa
că unele îmbunătăţiri constructi
ve, să se execute prin noi pro
cedee tehnologice.

Nici secţia turnătorie n-a fost 
neglijată ca sursă de economisire 
a metalului. Astfel s-a acţionat 
asupra utilizării unei reţele îm
bunătăţite pentru compunerea 
şarjei cubiloului şi conducerea 
mai eficientă a procesului de e- 
laborare a fontei. Economia re
zultată este de 2 710 kg fontă ce
nuşie anual.

Aceste preocupări lăudabile 
s-au soldat pînă în prezent cu o 
economie de metal de peste 20,73 
tone.

Ţinînd cont că angajamentul 1- 
niţial prevedea economisirea de 
20 tone fier, la finele trimestru
lui I 1970, rezultă că această can
titate a fost depăşită ceea ce de
notă că la sfîrşitul anului 1970 
se vor depăşi cu mult prevederile 
angajamentului.

Colectivul de muncă al uzinei, 
specialiştii sínt hotărîţi să gă
sească în continuare noi soluţii 
şi procedee de înlocuire a meta
lului, de reducere a lui.

ÁRPÁD ZSOMBORI

informaţii INFO RM AŢI!
Studenţii sibîeni pe sce
na. Simbătă la ora 20, la 

Casa de cultură din Cisnădie va 
avea loc un spectacol de teatru sus
ţinut de studenţii sibieni. Cu acest 
prilej ei vor prezenta piesa Das 
Gespenst von Kanterville.

Spectacol de teatru, co
lectivul de teatru al Casei de 

cultură a municipiului Sibiu, consti
tuit dintr-un grup de tineri iubi
tori ai artei dramatice, va prezenta 
astăzi, la ora 19,30, in sala „Astra", 
un spectacol — în colivie — în 
două părţi. Spectacolul va cuprinde 
piesele într-un act Ochiul public de 
Peter Schaffer şi La „Trandafirul şi 
coroana" de John B. Priestley. în 
distribuţie: Laura Mareş, Petru Mi- 
ţrea,. Ion Pleşa. Eugenia Sălişleami, 
Olga Simodi, Nicolae Iancu, Lau
ren ţiu Theodoru. Regia artistică 
este semnată de Radu Basarab, de 
la Teatrul de stat din Sibiu.

N o u  sortim ent de c io 
rapi. La fabrica „7 Noiem

brie" din Sibiu va intra în produc
ţie un nou sortiment de ciorapi trei 
sferturi, din fire supraelastice, pen
tru femei, cu model în relief, în di
ferite culori. Noul produs, care va 
fi lansat atît pe piaţa internă, cit 
şi pe cea externă, se impune prin 
calitate, linie modernă şi desene a- 
trăgătoare.

Premieră
Teatrul de stat din Sibiu pre

zintă,' în seara aceasta, la ora 
19,30 o nouă premieră, cu un 
spectacol experimental. Este 
vorba de o versiune scenică du
pă drama Năpasta de Ion Luca 
Caragiale. în distribuţie: Livia 
Baba, Avram Bcsoiu, Marius 
Niţă, Vaieriu Paraschiv, Mircea 
Bîrlea. Scenografia este realiza
tă de Maria Bodor, iar ilustra
ţia muzicală de Wolfgang We
ber. Regia spectacolului aparţi
ne lui Vaieriu Paraschiv, actor 
la Teatrul de stat din Sibiu.

Expoziţia inovatorilor din judeţul nostru. In imagine: standul cercu
lui inovatorilor de la Uzina de piese auto Sibiu

II

Spectacol de gală în Sala Palatului
Formaţiile laureate ale Festivalu

lui naţional al artei studenţeşti — 
ediţia 1970, competiţie intrată în tra
diţia nouă a vieţii universitare din 
tara noastră, au prezentat miercuri 
seara, în Sala Palatului Republicii 
Socialiste România, un spectacol de 
gală.

La spectacol au asistat tovarăşii 
Nicolae Ceauşescu, cu soţia, Ion 
Gheorghe Maurer, cu soţia, Emil 
Bodnaraş, Paul Niculescu-Mizil, cu 
soţia, Gheorghe Pană, cu soţia, 
Gheorghe Rădulescu, cu soţia, Maxim 
Berghianu, Dumitru Popa, Gheorghe 
Stoica, Ion Iliescu.

Au fost prezenţi membri ai Co
mitetului Central al P.C.R., ai Con
siliului de Stat şi ai guvernului, re
prezentanţi ai unor instituţii centra
le şi organizaţii obşteşti, personali
tăţi ale vieţii culturale, profesori şi 
studenţi, un numeros public.

Erau de faţă membri ai corpului 
diplomatic.

La sosire, conducătorii de partid 
şi de stat au fost întîmpinaţi de 
Mircea Maliţa, ministrul învăţămîn- 
tului. şi Traian Ştefănescu, . preşe
dintele Uniunii Asociaţiilor Studen
ţeşti Un grup de studenţi au oferit 
flori înalţilor oaspeţi.

La intrarea în sală, tovarăşul

Nicolae Ceauşescu, ceilalţi condu
cători ai partidului şi statului sínt 
salutaţi de asistenţă cu puternice 
aplauze.

Un exemplu elocvent al amplorii 
pe care a luat-o mişcarea artistică 
din facultăţi şi institute este şi Fes
tivalul naţional al artei studenţeşti, 
care, din doi în doi ani, aduce pe 
numeroase scene talente autentice. 
Dorinţa tineretului studios de a cu
noaşte cît mai mult şi de a-şi pune 
în valoare aptitudinile şi talentul fa
ce ca viaţa universitară să devină 
tot mai frumoasă, mai bogată în 
conţinut. în acest cadru propice îşi 
găsesc locul şi preocupările dedica
te artei. Cu pasiune sínt cultivate, 
în orele libere, înclinaţiile artistice 
menite să lărgească orizontul spiri
tual al studenţilor, să contribuie la 
educarea tinerei generaţii în spiritul 
ideilor nobile ale umanismului so
cialist.

Acest fapt l-a ilustrat din plin ac
tuala ediţie a festivalului, care, pe 
diverse genuri artistice, s-a desfă
şurat în mai multe centre universi
tare ale tării: la Braşov s-au între
cut formaţiile de teatru dramatic şi 
de poezie, la Timişoara cele de mu
zică uşoară şi de estradă, la Cluj 
formaţiile folclorice, la Iaşi cele co

rale şi instrumentale. In cadrul a- 
celuiaşi festival, la Bucureşti au 
fost organizate salonul studenţesc 
de primăvară şi colocviul de litera
tură. Frumoasa paradă a portului, 
cîntecului şi dansului popular, des
făşurată pe străzile Clujului, a con
stituit o adevărată sărbătoare artis
tică. La toate aceste manifestări, mii 
şi mii de spectatori — printre care 
numeroşi studenţi — au aplaudat cu 
căldură pe colegii lor artişti.

Peste 12 000 de studenţi au urcat 
pe scenele festivalului în fazele de 
selecţie, iar dintre aceştia 2 500 şi-au 
disputat întîietatea pe podiumurile 
finalelor.

în holul Sălii Palatului, mari pa
nouri cu fotografii înfăţişează aspec
te din marea întrecere artistică a 
studenţilor. Fireşte, spectacolul de 
gală nu putea să reunească decit o 
parte din programele atît de variate 
ale festivalului. Aseară, pe scena 
Sălii Palatului, au evoluat laureaţii, 
care au demonstrat din plin măies
tria lor interpretativă. în versuri şi 
clntece avîntate, studenţii români, ma
ghiari, germani şi de alte naţionali
tăţi au slăvit partidul, patria socialis
tă, au dat expresie sentimentelor lor 
de bucurie pentru viaţa nouă, de în
credere în viitorul luminos al patriei

Lucrările simfonice, instrumentale, 
corale, cele de muzică uşoară, pie
sele coregrafice şi cupletele înscrise 
în programul spectacolului şi-au gă
sit sensibili interpreţi. Relevînd iz
voarele de neasemuită frumuseţe ale 
folclorului, formaţii de dansuri, or- 
chestre de muzică populară şi so
lişti au prezentat apoi cîntece şl 
jocuri româneşti, maghiare, germane 
şi sîrbeşti, unele culese chiar de 
interpreţi în diferite zone geografi
ce ale ţării, oglindind tradiţiile po
porului nostru, creaţia autentică, 
profund patriotică, a culturii noastre 
naţionale.

Spectacolul s-a bucurat de un deo
sebit succes. Artiştilor studenţi le-au 
fost oferite flori din partea condu
cerii de partid şi de stat.

Interpreţi şi spectatori intonează 
tradiţionalul imn al studenţimii 
„Gaudeamus igitur". întreaga asis
tenţă, prin vii şi puternice aplauze, 
îşi exprimă ataşamentul faţă de Par
tidul Comunist Român, faţă de con
ducerea sa.

Spectacolul a fost transmis în 
direct de studioul nostru de televi
ziune.

(Agerpres)
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Vizita
tovarăşului

la In stitu tu l de 
Fizică Atomică

(Urmare din pag. I)

eilor reactorilor utilizaţi la cen
trale electrice nucleare.

Ultimul obiectiv al vizitei con
ducătorilor de partid şi de stat la 
Institutul de Fizică Atomică îl 
constituie ciclotronul, instalaţie 
complexă a cărei putere a fost ri
dicată, prin contribuţia directă a 
specialiştilor noştri, de la 6,3 
M*V energie fixă la 16,3 MeV, 
energie variabilă, fapt care a per
mis lărgirea cîmpului de cerce
tare în domeniul reacţiilor nu
cleare la energii joase şi medii. 
Astfel, au putut fi abordate pro
bleme de o deosebită actualitate 
pentru cercetarea ştiinţifică, cum 
sínt cele privind structura nu
cleelor atomice.

Intr-o clădire alăturată se află 
un centru de specializare a ca
drelor, dotat cu un reactor sub- 
critlc şt alte instalaţii destinata 
«copurilor didactice. Un mare 
număr de studenţi din ultimii ani 
ai facultăţilor îşi pregătesc lucră
rile de absolvire în laboratoarele 
Institutului; peste 100 de docto
ranzi îşi pregătesc la I.F.A, teza 
de doctorat. In laboratoare îşi 
desfăşoară, de asemenea, activi
tatea numeroase cadre didactice 
din învăţămîntul superior. înce- 
plnd din 1956, s-au organizat, de 
două ori pe an, cursuri pentru 
utilizarea radioizotopilor în sec
toarele productive, cursuri urma
te pînă acum de peste 2 000 de 
specialişti din diverse domenii ale 
economiei nationale.

In încheierea vizitei, în faţa a 
numeroşi cercetători, a cadrelor 
de conducere ale Institutului, a 
luat cuvintul tovarăşul Nicolae 
Ceauşescu.

In secţii, laboratoare, ateliere, 
cercetătorii, toţi lucrătorii Insti
tutului şi ai Comitetului de Stat 
pentru Energia Nucleară au în- 
tlmpinat po tovarăşul Nicolae 
Ceauşescu şi pe ceilalţi conducă, 
tori de partid şi de stat cu o deo
sebită căldură şi entuziasm. Prin 
vii aplauze şi urale ei şi-au ex
primat bucuria, înalta satisfacţie 
de a avea în mijlocul lor pe con
ducătorul partidului şi statului 
nostru, hotărîrea lor fermă de a 
contribui prin întreaga capacita
te creatoare şi de muncă la în
făptuirea Programului Nuclear Na
tional, obiectiv de cea mai mare 
importanţă pentru progresul ştiin
ţei, al economiei, pentru înflori
rea României socialiste.

N. POPESCU-BOGDANEŞTI
ION HOBANA
PETRU UILÂCAN

ACTIVITĂU
II

De curînd, comisiile de pe lingă 
Consiliul judeţean al organizaţiei 
pionierilor, au încheiat lucrările 
în urma concursurilor republicane 
de literatură, artă plastică şi de 
fotografii artistice ale pionierilor 
şi şcolarilor.

Au fost selecţionate şi trimise 
comisiei republicane 64 de luerfitt 
literare, notate cu exceptional, 
din care 31 de limba română, 2 
in limba maghiară şi 31 in limba 
germană; 12 desene şi 13 foto
grafii apartinînd unui număr de 
5 pionieri, membri ai cercurilor 
foto.

In prezent se desfăşoară în ju
deţul nostru o activitate intensă 
pentru alcătuirea de colturi mu
zeistice şi muzee şcolare, încadra
tă în acţiunea republicană -Cău
tătorii de comori".

La fel are loc desfăşurarea şta
fetei „Obiceiuri străvechi“ în 
care sínt angajate aproape 60 de 
unităţi din judeţ.

Pînă la data de 10 mai, ciad 
va avea loc faza judeţeană a

oncursului de orientare turistică, 
se desfăşoară faza pe centre de 
comune, în care se vor prezenta 
echipele fruntaşe din şcolile apar. 
ţinStoare celor 10 centre.

Requiemul lui Mozart, în interpretarea corului Casei de cultură a municipiului Sibiu şi a orchestrei filar
monicii, sub bagheta lui Mircea Cristescu

0 ADEVĂRATĂ REVELA TIE 
A STAGIUNII MUZICALE

Concertul vocal-simfonic din a- 
ceastă săptămînă, susţinut de filar
monica sibiană şi corul Casei de cul
tură a municipiului Sibiu, a consti
tuit pentru melomani o adevărată 
sărbătoare muzicală.

Lucrarea abordată, Requiemul lui 
Mozart, acest cîntec de lebădă al 
maestrului de la Salzburg — după 
propriile sale cuvinte — exprimă, 
pe lingă resemnare, pe lingă viziuni 
apocaliptice, şi confesiunile unui în
drăgostit de viată, care spune aces
teia un dureros adio.

Sinteză desăvîrşită a două gîndiri 
muzicale: cea armonică specifică ro- 
cocoului şi clasicismului vienez şi 
cea polifonică (a cărei monumentală 
culminaţie o găsim în oratoriile lui 
Hfindel sau în pasiunile lui Bach), 
Requiemul păstrează toate trăsătu
rile specifice stilului mozartiam Ast
fel, subtilitatea, graţia, fluiditatea şi 
eleganta străbat chiar şi cele mai 
stufoase ţesături polifonice, cum ar 
fi fuga dublă „Kyrie eleison".

Un cor care abordează această lu
crare îşi asumă deci riscul rezolvă
rii unor multitudini de probleme de 
tehnică vocală, muzicalitate, gravi
tate ce alternează cu supleţea, vo
lum suficient pentru a domina or- 
chestra etc.

Sintern fericiţi că tînăra formaţie, 
care abia împlineşte un an de la 
înjghebare, a făcut faţă în mod stră
lucit tuturor cerinţelor ce reclamă 
o interpretare demnă de această ca
podoperă. Audierea în concert a 
acestui cor a înlăturat orice dubiu 
care ar ii putut exista în legături cu 
posibilitatea prezentării Requlemuliii 
mozartian de către o formaţie de 
cameră care nu depăşeşte cu mult 
numărul de 40 de corişti.

Dirijorul concertului, artistul eme
rit Mircea Cristescu, a salutat a- 
ceastă iniţiativă, întrerupînd un tur
neu susţinut în străinătate, special 
pentru a dirija acest concert. De 
altfel, acest gest al domniei sale re
prezintă şi un certificat de calitate 
acordat ansamblului. -

Intr-adevăr, corul a cîntat cu o 
deosebită sensibilitate, cînd cald şi 
catifelat, cînd incisiv şi cu forţă, în 
funcţie do unduirea curbei tensiunii

Cronică de concert
dramatice, Acordajul său este a- 
proape ireproşabil, dicţiunea sincro
nizată; partidele omogene se îmbi
nă cu abilitata în discursul ansam
blului general. De remarcat este mu
zicalitatea deosebita a compartimen
telor feminine. Basul, cu excepţia 
unor scurte momente uşor voalate, 
pricinuite de dificultăţile de registru, 
oferă un fundament solid întregului 
edificiu sonor. Tenorii, deşi puţini 
Ia număr (doar 10 corişti), au reuşit 
să echilibreze sonoritatea în mod 
lăudabil (în registrul acut uneori în
că nu îndeajuns de cultivat).

Cvartetul de solişti: Annemarie 
Bieltz (sopran), Viorica Cortez-Gu- 
guianu (alt), Emil Gherman (tenor), 
Gheorghe Roşu (bas) s-a străduit cu 
prisosinţă să cînte în stil, omogen 
.şl curat; am remarcat contribuţia 
sopranei Annemarie Bieltz, care a 
dat dovadă de muzicalitate şi de un 
simt dezvoltat al stilului. Altista 
Viorica Cortez-Guguianu a cîntat şi 
ca cu multă căldură; în stăpînirea 
deplină a partidei sale, deşi poate

mai puţin adecvat, stilului mozar
tian. Tenorul Emil Gherman are vo
ce timbrată şi caldă. Pe lingă unele 
timorări care ,s-au strecurat, credem 
că a cîntat mult prea „italieneşte", 
tributar fiind unei emisii mai spe
cifice scenei de operă. Basul, Gheor- 
ghe Roşu a avut o prezenţă demnă 
de consemnat, mai ales prin inter
pretarea părţii a patra: „Tuba mi
nim".

Orchestra, datorită competenţei şi 
sensibilei îndrumări a artistului c- 
nierit Mircea Cristescu, unul din di
rijorii de frunte ai vieţii muzicale 
româneşti, a cîntat îngrijit, cretnd 
o ambianţă autentică şi adecvată în- 
tregii producţii.

Nu putem încheia lără să relevăm 
aportul substanţial şi chiar decisiv 
al prof. Dorn Constantiniu, fonda
torul, animatorul şi dirijorul corului, 
care a reuşit să atragă în această 
formaţie o serie de valoroase ele
mente tinere şi entuziaste, cu con
cursul cărora, într-o perioadă foar
te scurtă, a reuşit să înregistreze re
zultate admirabile, dar care în a- 
celaşi timp obligă la atingerea desă- 
vîrşirii, avind toate posibilităţile 
pentru aceasta.

Ş t i r i  d i n  

c o m u n a

T î r n a v a
Comitetul executiv al Consi

liului popular comunal sprijinit 
şi ajutat de deputaţii comunali 
şi judeţeni, conform angajamen
telor luate în faţa cetăţenilor, 
a început o serie de construcţii 
de mare importanţă pentru via
ţa comunei. Printre acestea se 
numără in primul rînd începe
rea lucrării la noul local de 
şcoală, cu 4 săli de clasă şi un 
laborator. Lucrarea va fi execu
tată de T.R.C.L. Mediaş şi va 
fi realizată prin contribuţia în 
muncă a locuitorilor aşa cum 
s-a hotărît în adunarea gene
rală.

fo t în comuna Tîrnava a în
ceput reamenajarea şi constru
irea drumului din centrul loca
lităţii pînă la gară. Au fost pro
curate şi transportate la faţa 
locului peste 25 tone piatră 
spartă, 60 tone pietriş şi 130 
tone nisip. Lucrarea se execută 
în mare parte prin contribuţia 
in muncă a cetăţenilor.

C e n t r u

d e

t r i c o t a j e
Ieri, cooperativa „Munca ma

nuală“ a deschis la Sălişte un 
centru de primire a comenzilor 
pentru tricotaje de toate feluri
le.

Noul centru va satisface o 
mai veche doleanţă a sălişteni- 
lor, contribuind, alături de alte 
unităţi similare, la diversifica
rea deservirii populaţiei din a- 
ceastă comună.

EUGEN J. ERZSE
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Cadre pentru 
industria alimentară

Clopoţelul sunase, iar voci vesele 
umpleau atmosfera pauzei, pe cu
loarele şcolii din strada Turismu
lui nr. 15. Dar, optic, halatele albe 
ale celor două clase ieşite din labo
ratoarele de chimie sau costumele 
diverse ale grupelor de elevi sau 
maiştri te puneau implicit in faţa 
unei grupări diverse de elevi, de la 
cel mai tineri şi pînă la oameni în 
pragul maturizării.

In bogata paletă a reţelei diversifi
cate de învăţămînt din judeţul nos
tru figurează acest grup şcolar pen
tru industria alimentară al M.I.A., 
una dintre cele patru şcoli speciali
zate, in acest sector, existente în ţa
ra noastră. „Existenţa grupului şco
lar în oraşul nostru, de peste un de
ceniu, se datorează temeinicei baze 
pe care o are aici industria alimen
tară, cu profilele esenţiale ale acestei 
ramuri a economiei naţionale“ — 
îmi argumenta directorul şcolii, prof. 
Vasile Cimpeanu.

Existenţa tradiţională a învăţămin- 
tului divers în oraşul nostru nu se 
dezminte nici în această ramură. Nu
mai că aici avem de-a face cu specia
lităţi ca: brutari, mezelari, măcelari 
sau laboranţi, amidonişti, operatori 
de subproduse de abator, sau chiar cu 
lăcătuşi, strungari, sudori şi electri
cieni, cu profil de întreţinere a uti
lajelor industriei alimentare — toa
te alcătuind grupul amintit.

Cu aceste informaţii profesionale, 
am intrat în şcoală.

Văzînd elevii în halate albe am în
ceput vizita cu laboratoarele, adevă
rate puncte pilot de încercare şi a- 
naliză a produselor alimentare. Aici, 
în citadela formulelor şi alambicuri
lor se prefigurau în mare uzinele 
uriaşe producătoare de hrană. Fieca
re elev avea locul său în laborator, 
eq pipete şi ustensile, iar dacă azi 
disecă o banală felie de caşcaval, 
mîine îl vor produce în stil indus
trial.

După instruirea făcută în anul I, 
elevii şcolii profesionale intră în a- 
telierul-şcoală. Cu forţe proprii, şcoa
la a reuşit să asigure aceste ateliere 
în care elevul pleacă de la coeficien
tul normă 0,25 şi trebuie să ajungă 
în final la 1, adică la coeficientul 
comparat cu puterea de muncă şi cu
noaştere a unui muncitor calificat.

Pus in faţa materiei prime şi tre
buind să realizeze o operaţie sau o 
piesă necesară unui utilaj alimentar, 
elevul trebuie să înveţe să răspundă 
cerinţei ele a produce pentru societa
te. Pentru aceasta, pe specialităţi, a- 
plică cele învăţate în munca prac
tică in unităţile alimentare mari, un
de conduşi de ingineri şi maiştri, ei 
lucrează efectiv, alături de muncitori. 
Am fost martor al unui moment' sem
nificativ. Directorul Fabricii de me
zeluri şi conserve din carne, trans
mitea telefonic directorului şcolii 
mulţumiri pentru felul cum lucrează 
elevii mal mari la comenzile speciale 
de preparare ale produselor pentru 
export.

Iatr-o încăpere a şcolii am zărit 
frumos aşezata miniaturale uzine, an

trepozite frigorifice, maşini şi utilaje 
alimentare — machetele secţionate ale 
obiectivelor şi instalaţiilor cu care 
vor lucra in producţie.

„Sínt opera mîinilor elevilor“ — 
spunea cineva, „şi sínt în deplină 
stare de funcţionare. Ne pare rău 
însă că nu vă putem arăta „Maşina 
de tăiat tutun“, „Prăjitorul de cafea“, 
„Malaxorul de pline“ şi „Compreso
rul“, toate automatizate, produse în 
atelierele şcolii, care au obţinut pre
mii şi medalii la Bucureşti şi au ră
mas in expoziţia ministerului“.

Afn înţeles cum se poate materia
liza rodul muncii acestor harnici e- 
levi şl al celor peste 60 de cadre di
dactice, ingineri, profesori şi maiştri- 
instructori, care zi de zi formează 
noi cadre pentru industria alimen
tară.

G. DUMBRAVĂ
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S t r i d e n t e
Am un prieten care locuieşte pe 

o stradă situată în apropierea gă
rii. Se aude fiecare tren, altfel e 
un loc liniştit. Maşini nu trec, as
faltul nu se sparge ca să fie tur
nat din nou, cum se obişnuieşte 
în alte cartiere ale Sibiului (Aici 
e piatră cubică). Cu trenurile oame- ■ 
nii s-au obişnuit ca şi cu televi
zorul.. Mă rog, zgomote necesare.

La acest prieten,' om liniştit, 
poate prea tăcut, merg uneori 
seara să mai vorbim (cit se poate 
vorbi între doi taciturni) despre 
vreme, sau cine ştie ce nimicuri. 
Important e că ne simţim bine.

Intr-o seară am stat ceva mai 
mult. Să fi fost ora 22. Dialogul 
nostru . . .  mut a fost deodată în
trerupt de nişte ţipete stridente 
(ca să nu zic isterice). „Rodica, 
Rodită! Mizerabilii, mi-au furat 
pe Rodica! Ticăloşii, prăpădiţii, să
răntocii!“ Eu am făcut ochii mari 
şi pe cit mi-a fost cu putinţă mi
atti ascuţit urechile. Mă uit între
bător la prietenul care se făcuse 
verde-galben. Tăcea. într-un tîrziu 
mă priveşte calm: „E coane Veta,

I M
proprietăfeasa, îşi caută pisica 
hoinară, e vremea nunţilor de pe 
acoperişuri“. „Bine, bine, dar de 
ce urlă?“ „Bine că nu şi-a înce
put programul mai tîrziu. De obi
cei o apucă pandaliile noaptea pe 
la ora 21“. Dar aici mai sínt şi co
pii. Nu-i trezeşte din somn? Mataie 
văd că taci. Ce spun celelalte fa
milii din curte?“ „Toţi am rugat-o 
frumos să fie mai. . .  ponderată. 
Nu vrea. Ce să-i facem? Am în
ceput să ne obişnuim. îşi face nu
mărul ş i , . ,  gata. Readormim co
piii, strîngem din dinţi ş i. . .  gata. 
De altfel nu e singurul fel de-a 
face circ, dar. . .  şi gata“.

M-am despărţit de prietenul meu 
care locuieşte pe lingă gară, zîm- 
bind mucalit şi jurîndu-mă ca la 
următoarea vizită să rămîn la el 
douăzeci şl patru de ore. Vreau 
să-i cunosc coanei Veta întreg re
pertoriul. Nu poate fi decit amu
zant. Dar mă gîndesc totuşi: dacă 
din intîmplare cineva se gîndeşte 
la decretul cu privire la păstrarea 
liniştei publice?

$. DIACONU
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TIMPUL CINEMA
Centrul meteorologic Sibiu comu

nică: Vreme în general frumoasă cu 
cerul schimbător. Vor cădea averse 
slabe de, ploaie. Vîntul va sufla po
trivit din sectorul nord-estic. Tem
peraturile minime vor fi cuprinse 
intre 4 si 7 grade, iar cele maxime 
vor oscila intre 16 şi 20 grade.

TELEVIZIUNE
17.30

17.35
18.05

18.35 
13;00 
19,20
19.30

20.05 
20,15

21,15

22,10
22,25
22,40

23,00

Deschiderea emisiunii. 
Microavanpremieră.
Emisiune in limba maghiară. 
Film serial.
Oliver Twist (IX).
Mult e dulce şi frumoasă. 
Telejurnalul de seară.
Muzică populară.
Prim plan.
Inginerul Dorin Pavel. 
Reflector.
Seară de teatru TV. Comedia 
celui care a luat de nevastă 
o femeie mută — de Anatole 
France.
Un sfert de veac de la vic
toria asupra fascismului. 
Telejurnalul de noapte. 
Avanpremieră.
Douăzeci de minute do mu
zică uşoară, 
închiderea' emisiunii.

SIBIU: PACEA; Visul domnului 
Gentil (orele 0,00; 11,30; 14,00; 16,30; 
19,00; 21,00); ARTA: ' Splendoaie in 
iarbă (orule 10,00; 12,30; 15,30; 13,00; 
20,45); TINERETULUI: Noapte cu 
ceată (orele 10,00; 12,00; 14,30;
16,30; 13,30; 20,30).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Ghici cine 
vine la cină (orele 9,00; 11,15; 14,00; 
16,30; 19,00; 21,15); -TINERETULUI;
Bătălie pentru Borna, seriile 1 şi II 
(orele 10,00; 16,30; 20,30); UNIREA; 
Comisarul X şi banda „Trei clini 
verii“ (orele 10,00; 16,00; 13,00 şi 
20,00).

CISNAD1E: POPULAR; In Împără
ţia leului de argint (orele 11,00; 14,00; 
16,00; 18,00 şi 20,00).

AGNITA: 8 MAI; Comisarul X Si 
„Panterele albastre“ (orele 16,00, 
18,00 şi 20,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE;
Bărbaţii in deplasare (orele 18,00 şi
20,00).

COPŞA MICA: POPULAR: Omul 
care valora miliarde  ̂ (orele 17,00 şi 
19,00).

BAZNA-BÁI: Călugărita şi comisa
rul (orele 17,00 şi 19,00).

OCNA SIBIULUI: Operaţiunea Lady 
Chaplin (orele 17,00 şi 19,00).

APOLDU DE SUS: 23 AUGUST: 
Noile aventuri ale răzbunătorilor (o- 
rele 17,00 şi 19,00).
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Studioul de film e B ucureşti,
care realizează, în împrejurimile 
Sibiului, filmul „Mihaî Viteazul“,

ANGAJEAZĂ
•  Călăreţi cu contract.

Doritorii se vor prezenta astăzi, Z mai 1970, la Baza 
hipică din Sibiu, strada Avram Aron, ora IZ.:

Întreprinderea de transporturi Sibiu
angajează:
— 2 MAIŞTRI MECANICI LA ATELIERUL AU

TOBUZE, pe bază de concurs.
Concursul are loc la sediul I.T.S., rdin Calea Dum
brăvii nr. 131—135, la data de 1 iunie 1970,
ora 8l
Cererile de înscriere se depun la sediul unităţii cu 
cel puţin 10 zile înainte de data concursului. 
Relaţii suplimentare la biroul personal, telefon 
1 36 46.

— ŞOFERI AUTOBUZE.

N

C. E. I. L. SIBIU
FABRICA DE CHERESTEA TĂLMACIU

S
*
s

V
I

angajează: ^
— mecanici pentru locomotivă Diesel.

, Angajarea se va face la sediul fabricii din Tălmăciţi, s 
I str. Principală nr. 1, telefon 1 39.

C O N P I C T M  D I N  ŢESĂTURI  TIP

......

l i2â 31
3 )

6 7 %
T E  R O M

3 3 %
B U M B A C

STABILITATE DIMENSIONALA 
ŞIFONABILSTATE REDUSA  
DURABILITATE MARITA  
ÎNTREŢINERE UŞOARA,

Ţesături destinate confecţionării de cămăşi, rochii, 
costume, îmbrăcăminte exterioară etc. de vînzare Ia 
magazinele de specialitate ale comerţului dc stat şi 
cooperaţiei de consuni, precum şi la magazinele de 
prezentare şi desfacere pentru confecţii ale industriei 
din:

Arad — B-dul Republicii 54
Brăila — Str. Republicii 41
Bucureşti — Confecţia — str. Doamnei nr. 1 

Trei Ursuleţi — str. Doamnei 
nr. 9

Cluj — Str. 30 Decembrie
Craiova — B-dul 1 Mai nr. 100
Focşani — B-dul Republicii 73
Iaşi — Str. Ştefan cel Mare nr. 13
Oradea — Parcul Traian nr. 1
Sibiu — Piaţa Republicii nr. 5
Vaslui — B-dul Primăverii 11— 13

U.S. „Flamura roşie“ Sibiu
ANGAJEAZĂ DE URGENŢĂ:

— un merceolog principal sau tehnician principal 
aprovizionare

— o dactilografă, care să îndeplinească condiţiile 
H.C.M. 1603/1958.

— un diriginte dc şantier.

M I C A  P U B L I C I T A T E
Caut femeie pentru îngrijirea unui bolnav 2—3 ore la zi. Sibiu, str. 

Mărăşti nr. 16, Cérna Iosif.
Pierdut portvizit cu acte personale, pe numele Aurel Toader. Aducă

torului, bună recompensă.
Vind pian placă bronz, coadă scurtă. Sibiu, str. Rindunelelor 2.
Vind casă de fier şi dormitor furnir nuc. Sibiu, 9 Mai 34, aparta

ment 3.
» m « I ■■ndt fodw iW  o rt\v. u •-

Cadru din filmul Călugărita şi comisarul
Vind Skoda 1000 

ment 2.
21 000 km la bord. Sibiu, Bălcescu 6, apart t-

V
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C o m e m o r ă r i

Constantin Dobrogeanu-Gherea
ta 1 Mai 1920 clasa muncitoare 

din România demonstra puternic, în 
coloane nesiirşitc, sub un cer se
nin, pentru socialism. In a şaptea 
zi, o veste tristă: se stingea din via
ţa Constantin Dobrogeanu-Gherea. 
Sínt cincizeci de ani de-atunci. El 
avea 65 de ani. Se născuse la 21 mai 
1855, în satul Stavianka din Rusia. 
Tot in luna ‘lorilor, în mai 1875, se 
stabilise definitiv în România, pe 
care o îndrăgise. ŞI Gherea şi-a 
împletit viaţa cu viaţa poporului 
român, cu aspiraţiile sale spre o 
viaţa liberă. Sără exploatatori, într-o 
ţară independentă. Numele său se 
pronunţa cu tot mai multă dragoste 
şi stimă de către muncito
rii noştri înaintaţi ţi inte
lectualii noştri progresişti 
din veacul trecut. Pe iilele 
glorioasei istorii a clasei 
noastre muncitoare numele 
său se ailă încrustat ca u- 
nul din ctitorii primelor or
ganizaţii socialiste, ale pri
melor cercuri revoluţiona
re. Tovarăşul Nicolae 
Ceauşescu spunea, la a 
45-a aniversare a creării 
Partidului Comunist Ro
mân, că Gherea era „una 
din Cele mai proeminente 
figuri de ginditori socialişti 
ai ţării noastre din acea MP$ 
vreme".

De la începuturile dece
niului al nouălea din vea
cul trecut, C. Dobrogeanu- 
Gherea şi-a pus tot mai 
mult vastele cunoştinţe, re
marcabilul său talent in 
munca de răspîndîre a ide
ilor marxiste în mijlocut 
intelectualilor progresişti, 
al muncitorilor inaintaţi. 
ReacţiUnea privea cu. duş
mănie răspîndirea în mijlo
cul poporului nostru a ide
ilor marxiste. Reprezentan
ţii regimului burghezo-mo- 
şierese afirmau, de la ca
tedrele universitare, de pe 
amvon, prin paginile pre
sei aservită claselor stăpi- 
nitoate, că socialismul este Ia noi 
o plantă exotică. Gherea nu numai 
că risipea această legendă printr-o 
argumentare ştiinţifică de necombă
tut, dar arăta adversarilor Că în sa
tele noastre ţăranii îşi întemeiau 
cluburi socialiste prin care cereau 
dreptul la o viaţă mai bună, iára 
moşieri şi arendaşi. Adversarii miş
cării socialiste afirmau că nu aveam 
proletariat.-Gherea şi mulţi alţi mi
litanţi socialişti demonstrau, prin 
exemple concrete, că in întreaga 
ţară apăreau organizaţii muncitoreşti 
bazate pe lupta de clasă, că se des
făşurau mari greve şi demonstraţii 
împotriva sîngeroasei exploatări ca
pitaliste.

Scrisul era pentru Gherea o ar
mă de luptă pusă în slujba clasei 
muncitoare, în slujba idealului ei: 
societatea socialistă. Gherea a înfă
ţişat cele mai importante idei mar
xiste, sub formă de polemică com
bativă — după exemplul făuritorilor 
acestor idei: Marx şi Engels — cu 
cei mai mari adversari ai socialis
mului. în 1883 el atacase pe Ion C. 
Brătianu, „vizirul", cum îi spuneau 
cu spaimă adversarii liberalilor. Sub 
titlul de „Un răspuns d-lui prim- 
ministru I. C. Brătianu la discursuri
le sale de la Craiova şi sala Ate
neului în privinţa proprietăţii", Ghe
rea demonstra că primul-mintstru, 
faimosul Ion C. Brătianu, nu cunoş
tea istoria. Era prima manifestare

publică a lui Gherea in cate ei ex
punea unele elemente principale din 
viitorul program socialist pe care 
l-a definitivat în 1886. Acest „răs
puns" al Iui Gherea este o viguroa
să apărare a principiului proprietăţii 
colective, principiu atacat cu multă 
ignoranţă de şeful partidului libe
ral.

Idealul său de o viaţă a lost: 
schimbarea orinduirii sociale bazată 
pe exploatare şl tiranie, intr-o altă 
orinduire socială, liberă de orice 
exploatare, orînditirea socialistă.

Ca să putem cunoaşte contribuţia 
Iui C. Dobrogeanu-Gherea la răspin- 
direa ideilor marxiste in ţara noas
tră trebuie să citim şi să învăţăm

din conţinutul paginilor în care el 
dărima eşafodajul teoretic al repre
zentanţilor burgheziei. Studiul său 
„Karl Marx şi economiştii noştri", 
apărut tn „Revista socială" (1881), 
de exemplu, este una din cele mai 
importante lucrări de economie po
litică marxistă apărută în acea vre
me. Intr-un amplu studiu intitulat: 
„Ce vor socialiştii români?", apărut 
in aceeaşi publicaţie (1885—18B0), 
Gherea schiţase şt un proiect de 
program pentru partidul muncitori
lor.

Călăuzit dc ideologia marxistă, 
Gherea s-a manifestat încă la înce
puturile mişcării noastre muncito
reşti ca un adept entuziast al indus
trializării ţării, fără de care nu se 
poate concepe realizarea societăţii 
socialiste. Evident, et era de părerea 
tuturor militanţilor socialişti consec
venţi Că această industrializare in 
orînduirea burghezo-moşierească nu 
trebuia să se iacă pe spinarea cla
sei muncitoare, care lupta în perma
nenţă pentru Îmbunătăţirea vieţii sa
le. în polemica sa cu poporanişiii 
(1907—1908) prin paginile revistei 
„Viitorul social", Gherea a demon
strat în mod magistral că nu se poa
te ajunge la o societate fără exploa
tatori prin ocolirea capitalismului 
industrial. Nu numai că ocolirea ca
pitalismului era o himeră naivă, dar 
— scria Gherea in 1908 — sintern 
deja în capitalism, dezvoltarea ca-

pitalisto-industrială ni se impune, 
trebuie să o dorim ca pe un mare 
progres asupra stării noastre înapo
iate; „o dezvoltare capitalisto-indus- 
trială e posibilă şi nu numai posi
bilă, dar şi necesară, şi nu numai 
necesară, dar e chiar o condiţie de 
existenţă în viitor a ţării, o condi
ţie de a fi sau a nu fi". C. Dobro- 
geami-Gherea este iniţiatorul este
ticii şi criticii literare ştiinţifice în 
România. Prin studiile sale publicate 
în „Contemporanul", „lumea nouă 
ştiinţifică şt literară",, „literatură şi 
ştiinţă", adunate apoi în volume, el 
ocupă un loc important în dezvolta
rea literaturii române pe drumul rea
lismului critic.

Izvorul ariei este reali
tatea şl forţa operei dc ar
tă constă în modul cum se 
redă adevărul vieţii. Ghe
rea recomanda artiştilor să 
se călăuzească în creaţiile 
lor de cele mai înaintate 
idei ale epocii. Studiile de 
critică literară ale lui Ghe
rea au fost îmbrăţişate cu 
căldură de numeroşi inte
lectuali de valoare din acei 
ani. între Gherea şi preo
pinenţii săi s-a statornicit 
o stimă reciprocă. Polemica 
Gherea-Maiorescu în legă
tură cu „arta pentru artă" 
şi „arta cu tendinţă" avea 
un caracter principial. între 
scriitorii I. L. Caragiate, 
Alex. Vlahuţă şi Gherea a 
existat o strinsă prietenie. 
G. Ibrăileanu se considera 
cn mîndrie elev al Iui Ghe
rea.

C. Dobrogeanu-Gherea a 
fost un mare om. Era un 
om bun. Alex. Vlahuţă spu
nea că era aşa dc bun, in
cit, vorba românească, pu
teai să-l pui la rană. Avea 
un caracter nobil, generozi
tatea sa era proverbială. 
Trăia departe de preocupări 
mici, meschine. Casa lui e- 
ra deschisă întotdeauna 
pentru orice nedreptăţit; 

in casa lui găseau ospitalitate pri
goniţii pentru ideile lor, revoluţio
narii din orice .ţară. Din munca lui 
cea grea, fără odihnă, ziua şt noap
tea, la restaurantul din gara Plo
ieşti, işi întreţinea familia, ajuta par
tidul, mişcarea muncitorească, prie
tenii şi tovarăşii în nevoi.

în timpul primului război mondial. 
Constantin Dobrogeanu-Gherea se 
afia în Elveţia. Trecuse prin grele 
suferinţe, fizice şi morale. în 1919 
s-a înapoiat în ţară. Muncitorimea 
aştepta cuvintui său de teoretician, 
de conducător stimat şi preţuit. Cla
sa muncitoare crescuse. Mişcarea 
socialistă căpătase o dezvoltare ne
maicunoscută pînă atunci. Avtntiit 
revoluţionar cuprinsese marile mase.

Gherea voia, dorea fierbinte, să-şi 
spună cuvintui. Dar era bolnav. E! 
aşteptase cu nerăbdare să se însă
nătoşească ca să reia condeiul, să 
reînceapă lupta in condiţii mai priel
nice. Pe patul de suferinţă spunea 
tovarăşilor care-I vizitau: „Ah, de 
m-aş face bine, de m-aş vindeca ! 
Am schiţat în minte nenumărate pla
nuri de articole şi studii". Fusese 
supus unei operaţii urgente. N-a 
reuşit. Şit in ziua de 7 mai 1920, s-a 
stins pentru totdeauna.

ION FELEA
cercetător ştiinţific la Institutul 
de studii istorice şi social-poli- 
tice de pe lingă'C.C. al P.C.R.

S I B I U L
o b ie c te

in imagini, 
şî d o c u m e n te

Cadru din secţia filatură a fa
bricii „Tîrnava“ Mediaş

Foto: FRED NUSS

Turnul sfatului, denumit astfel de
oarece lingă el se afla prima clădi
re a sfatului de conducere a oraşu
lui (pe locul unde se află azi ma
gazinul „Ferometat") este un adevă
rat simbol al Sibiului, înălţîndu-se 
solitar şi majestuos, dominînd clă
dirile din Piaţa 6 Martie şi Piaţa Re
publicii, între care do altfel înlesnea 
comunicarea.

Turnul a cunoscut refaceri ulte
rioare, fiind reconstruit în 1588, iar 
la prima renovare din 1824 cele pa
tru turnuleţe ce se aflau iniţial In 
colţurile acoperişului vechi, de for
mă piramidală, au fost îndepărtate, 
dindu-i-se aspectul do azi. Se spune 
că cei doi lei situaţi deasupra con- 
traforţilor de pe faţada dinspre Piaţa 
Republicii ar fi mai vechi, aparţinînd 
stilului românie..

Turnul sfatului se confundă cu is
toria Sibiului. El a rezistat, tuturor 
atacurilor turceşti, numeroase în sec. 
XV şi XVI. Este firesc ca acest turn 
(restaurat în exterior şl consolidat 
în interior in anii 1962—1963) să 
fie folosit pentru o expoziţie, orga
nizată de secţia de istorie a Muzeu
lui Brukenthal, care prezintă aspecte 
din trecutul oraşului, fiind pus ast
fel în valoare prin informaţiile de 
interes istoric, contribuind la educa
rea maselor de oameni ai muncii.

După ce urci scara în spirală, în 
primul nivel, panourile cu texte bi
ne alese, planurile evoluţiei arhitec
tonice a oraşului, problemele cu ca
racter ecoÂomic-social (hărţi ce ilus
trează comerţul intens al Sibiului cu 
Ţara Romiineascii .şi cil ’diferite- o- 
raşe din Europa), fotocopiile după 
picturile lui F. Ncuhauser şi J. Bö
béi, înfătişînd numeroase monumente 
din Sibiu, între timp dărîmat.0 — 
toate ne introduc în istoria atit de 
complexă a oraşului. Următoarele 
două nivelo incintă privirea vizi
tatorului cu splendidele colecţii de 
arme de tot felul, folosite succesiv 
din sec. XIV şi pînă în sec. XIX. 
Siluetele aeriene alo arbaletelor din 
sec. XV, săbii de forme variate, su
liţe, piese de armură, o armură 
completă din sec. XVII, scuturi, 
ghiulele de tun, frumoase puşti o- 
rientale cu patul îngust şi ţeava 
lungă, pistoale din sec. XVI—XIX 
şi un rastel plin cu vechi arme de 
infanterie (muschete) ne aduc amin
te de funcţia iniţială a turnului, ca 
turn de apărare.

Nivelul al patrulea este dedicat 
breslelor meşteşugăreşti, din oraşul 
cc a deţinut un loc de frunte şi din 
punct de vedere economic în evul

Probleme care aşteaptă rezolvări
n cadrul Combinatului textil clin 

800 tineri muncitori, absolvenţi 
şcolilor profesionale, tehnice sau 
maiştri care nu sínt localnici, 

:a 400 locuiesc în spatiile special 
cnajate găzduirilor. • 
n raidul efectuat de redacţia zia- 
ui nostru, cu sprijinul corespon- 
îţilor din Cisnădie, am căutat să 
iefăm preocuparea conducerii com
atului pentru extinderea spatiilor 
uite de angajaţi, analizînd cum 
o organizată cazarea acestora in 
iţiile existente, cum se preocupă 
[anele sindicale locale de îmbună- 
irea condiţiilor de viată ale tine- 
>T muncitori, ca şi interesul Co- 
etului orăşenesc U.T.C. pentru 
[anizarea unei vieţi colective de
lte, conforme eticii noastre. Iată 
»va din constatările făcute cu a- 
-t prilej.
n camerele nr. 4, 5, 8 de la că
rui din str. Lungă, ale căror res- 
isabile sínt Flaica Similia, Elena 
5gan şi Elisabcta Preda, este o 
cere să intri. Ambianţa tuturor 
rurilor care mobilează încăpe- 
i, curăţenia exemplară, respectul 
iproc al locatarilor fac convie- 
rea plăcută ca într-o familie feri- 
î. Asemenea încăperi curate şi 
icute, asemenea locatari, am găsit 
la căminul din str. Teilor (Exem- 
ficatoare în acest sens ni s-au 
rut camerele locuite de Adriana 
it.ea, A. Vasile şi allele), la cel 
băieţilor din str. Lungă 66 şi în 
e locuri.
M căminul dc băieţi din strada 
iletarilor 11 încăperile pe caro 
am vizitat, în afara faptului că 
zduiau cile 15—17 locatari, aveau 
aspect deplorabil. Despre respec- 

ea regulilor de igienă sa rpt mai 
rbtm.. Lucruri elementare ca Rjă- 
■atul zilnic, văruitul interioarelor, 
nectul lenjeriei etc. lăsau foarte 
îlt de dorit. In camera nr. 8, da

torită acoperişului defect, pe vreme 
de ploaie locatarii trebuiau să-şi 
mute paturile. Saltelele desfăcute a- 
veau un aspect greu doscriptibil ca 
şi preşurile, carpetele sau covoarele 
existente. (Să nu uităm că tinerii a- 
ceştia produc cele mai frumoase co
voare din ţară).

„Noi — ne spunea ţesătorul Victor 
Suciu — sîntem dispuşi să efectuăm 
zilnic 3—4 ore de muncă patriotică 
dacă ar fi necesar pentru amenaja
rea unui spaţiu în care să putem 
locui civilizai".

Un tînăr muncitor, S. Ion, elev în 
clasa IX-a a liceului seral, lucrează

şi dependinţe se datoreşle în mare 
parte locatarilor. In foarte multe din 
camerele văzute am găsit resturi de 
ţigări pe jos, hîrtii, resturi de ali
mente, paturi răvăşite şi altele care 
ar putea să lipsească dacă locatarii 
ar fi gospodari, dacă responsabilii 
camerelor şi-ar lua atribuţiile în se
rios. Nici un responsabil de cameră 
nu a fost tras la răspundere pentru 
asemenea nereguli. Ne-a surprins, 
de asemenea, faptul că în adunările 
organizaţiilor U.T.C. aceste aspecte, 
nerespectarea unor norme elemen
tare de convieţuire colectivă, preo-s 
cuparca pentru ocuparea timpului

Prin căminele ci
in trei schimburi. Depune deci un e- 
fort în plus şi practic ar avea ne
voie de mai multă odihnă, de un 
confort suplimentar pentru a-şi pu
tea realiza atît sarcinile de plan la 
locul de muncă, cît şi cele de elev. 
Totuşi l-am găsit într-o cameră cu 
încă 16 colegi, care muncesc şi ei 
în trei schimburi.

Datorită unor asemenea condiţii 
sínt destul de dese îmbolnăvirile, 
lipsa acestor tineri din producţie ne- 
putînd fi atribuită numai cauzelor cu 
care a încercat să ne convingă to
varăşul Iacob Turini, şeful serviciu
lui administrativ al uzinelor. „Nu 
prea dorm, fac economii şi nu mă- 
nîncă suficient; de aceea se îmbol
năvesc". Sîntem- de acord -Că „nu 
p rea ..." . E şi greu să dormi într-o 
cameră în care 7 inşi pleacă şi vin 
în timp ce alţii ar trebui să se o- 
dihnească sau să înveţe.

Sîntem de acord că atît Ia cămine
le de fete cît şi la cele de băieţi 
lipsa de curăţenie pe săli, in camere

liber al locatarilor căminelor cu ac
tivităţi utile, nu sínt luate în discu
ţie.

Dintr-o convorbire pe această te
mă cu tovarăşa MARIA BUTA, pre
şedinta comitetului sindicatului Uzi- 
r alor textile din Cisnădie, am des
prins perspectiva dezvoltării spaţii
lor de cazare pentru această cate
gorie de salariaţi, grija pentru îmbu
nătăţirea confortului în cele 4 că
mine existente.

„La sfîrşitul anului trecut, ne-a de
clarat tovarăşa Buta, s-a dat în fo
losinţă un bloc pentru nefamilişti cu 
o capacitate de 115 locuri. Sínt ca
mere cu două paturi, cu încălzire 
centrală, dotate cu mobilier modern, 
baie şi bucătării la doua din cele 
patru nivele. în acest bloc locuiesc 
numai fele. La un alt cămin de fele 
de pe strada Lungă, în prezent se 
lucrează la compartimentarea săli
lor mari în care locuiau pînă de cu- 
rînd cîte 10—13 muncitoare. Se vor 
crea 7 camere cu cîte două paturi

şi confort sporit. Se lucrează de a- 
semenea la compartimentarea unor 
spaţii la sala „Victoria" de pe stra
da Ţesătorilor unde, in camere de 
5—6 paturi vor fi cazaţi actualii lo- 

. catari ai căminului de pe strada 
Proletarilor. Desigur, ne preocupă şi 
celelalte două cămine unde intenţi
onăm să aducem îmbunătăţiri sub
stanţiale în anii următori".

Multitudinea aspectelor pozitive 
şi negative constatate nu ne permite 
tratarea lor integrală în articolul de' 
faţă. Este clar însă că, în actuala si
tuaţie, in căminele cisnădiene regu
lamentul do funcţionare este un în
scris Ionnal. Că din această cauză 
aspectele negative continuă să se 
extindă (chiar la căminul nou, do 
fete, unde condiţiile materiale sini 
(roate, nimeni nu controlează între
ţinerea camerelor, culoarelor, depen
dinţelor, respectarea regulilor de 
igienă sau, dacă le controlează, ad
mite cu buna ştiinţă aspectele con
statate.

Considerăm de asemenea că orga
nele sindicale locale, comitetul sin
dicatului uzinei pot şi trebuie să 
iacă mai mult pentru imprimarea 
simţului de ordine, curăţenie şi dis
ciplina. Este cazul ca locatarii cămi
nelor, cei caro răspund do adminis
trarea spaţiilor locative ale uzinei, 
activiştii sindicatului şi cei ai U.T.C. 
să-şi conjuge eforturile pentru cre
area unor condiţii bune de convie
ţuire. Sa nu se uite aşa-zisele lu
cruri mărunte — camere dc ieclură, 
camere pentru primirea vizitatorilor 
sau pentru distracţie (şah, ping-pong 
etc.) dar nici programul de funcţi
onare stabilit şi de respectarea că
ruia răspund toţi locatarii.

Al. lONUf 
(cu concursul corespondenţilor 
I. Streza, D. Holerga şi V. Gheor» 

ghiu)

mediu. Firmele caselor de oaspeţi 
ale breslelor, pietrele ornamentale 
cu embleme de meseriaşi vorbesc 
despre intensa ac livitate meşteşugă
rească şi comercială a Sibiului. Şi 
tot aici se află o machetă reprezen
táld oraşul la sfîrşitul sec. XIX — 
tranziţie intre vechiul oraş medie
val şi modernul şi pitorescul oraş

Prm expoziţia 
dm Turnul sfatului

de astăzi, iar deasupra, mecanismul 
austriac al uriaşului ceas din turn.

In sfîrşit, nivelul superior oferă, 
prin ferestrele largi, o splendidă pa
noramă a Sibiului şi împrejurimile 
sale. Privirea e atrasă în orice punct 
cardinal, de cartierele din Terezian, 
Hipodrom, de blocurile de pe bule
vardul Gheorgho Gheorghiu-Dej, o- 
prindu-se apoi asupra monumentelor 
istorice păstrate şi restaurate cu gri
ja: turnul breslei pielarilor, al fie
rarilor, bastionul Haller, casa cojo
carilor (sec. XV), biserica evanghe

lică (construită înlre 1300—1520), 
odihnindu-se în depărtare pe creste
le Carpatitor. in imediata apropie
re, în Piaţa 6 Martie, muncitorii care 
reparau clădirea nr. 21 au descope
rit înlîmplător pe unul din pereţii 
unei încăperi o frescă datată din 
1631. Este o frescă deosebit de fru
moasă, panouri figurale alternînd cu 
altele figurative; sínt teme mitolo
gice, biblice şi alegorice. Deasupra, 
de jur-împrejur, o friză cu scene de 
vînătoare. Totul , este pictat într-o 
cromatică vie, cu vervă în mînuirea 
liniei şi tuşei. In tavan o'emblemă, 
neidentificată, lucrată în stuc, din 
anul 1696. Se presupune că localul 
a fost un comptoar (birou) al unui 
jurist. In prezent, aici este organizat 
un punct muzeal, ilustrînd cultura 
orăşenească din sec. XVII—XVIII 
printr-un interior, miniaturi de costu
me de epocă şi localul propriu-zis.

Amenajarea celor două monumente 
istorii e ca puncte muzeale de că
tre secţia de istorie a Muzeului Bru
kenthal, oferă publicului posibilita
tea do a înţelege nemijlocit istoria 
multiseculara a oraşului de pe ma
lul Cibinului.

Prof. M1HAI RACOVTŢAN

(^úiufatidre
De curînd, la Casa de cultură a 

sindicatelor din municipiul Me
diaş, a fost organizat de U.S.S.M., 
Direcţia judeţeană Sibiu, secţia 
medicină internă şi secţia de me
dicină generală Mediaş, o consfă
tuire cu tema: Caracteristici ale 
morbidităţii diabetice în judeţul 
Sibiu. Au participat peste 120 ca
dre de specialitate din Sibiu, Me
diaş, Agnita şi din alte localităţi 
ale judeţului.

Estradă 
pio nie reuşea
Casa pionierilor din Sibiu, va 

prezenta, duminică, la ora 10, pe 
scena Casei de cultură din Cisnă
die, un spectacol intitulat Estradă 
pionierească.
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Lucrări de sezon in agricultură
Cu toate că timpul ploios şi 

rece clin ultimele zile a impiedi- 
. col desfăşurarea normală a lucră
rilor in agricultură, mecanizatorii 
şi cooperatorii depun eforturi sus
ţinute pentru a îndeplini sarcinile 
de mare importantă economică ala 
campaniei de însămînţări. Folosi
rea fiecărei ore' prielnice lucrfi- 
lui în cîmp, utilizarea maşinilor 
şi utilajelor agricole la capacita
tea maximă de lucru sint impera- 

-tive cărora le-a fost subordonată 
întreaga’ activitate.

In I.A.S.:
Insămînţarea porumbului 
se apropie de sfîrşit

Prezentlndu-se bine pregătiţi în 
campania agricolă de primăvară, 
mecanizatorii şi lucrătorii din fer
mele întreprinderilor agricole de 
stat au reuşit ca în toate zilele 
favorabile muncii în cîmp să rea- 
Jizeze vitezele de lucru planifica
te, atît ia pregătirea terenului, cit 
şi la însămînţări. Culturile din- e- 
poca I au fost însămînţate pe în
treaga suprafaţă planificată, iar 
semănatul plantelor de cultură 
din epoca a 11-a se apropie cu 
paşi mari do finiş.

După cum ne informează ingi
nerul Daniel Chicea, directorul 
Inspectoratului judeţean I.A.S., în 
sectorul de stat al agriculturii 
s-au plantat cartofii de toamnă pe 
întreaga suprafaţă planificată, de 
1 555 hectare, iar porumbul pen
tru boabe a fost semănat pe o su
prafaţă de 2 200 din cele 4 426

hectare planificate. Rezultate de
osebit de bune au obţinut în a- 
crcasLă campanie lucrătorii I.A.S. 
Axente Sever (director Ironiei 
Resiga, tehnolog şef ing. Cornel 
Heghe.ş) şi I.A.S. Moşna (director 
ing. Zeno llieş, tehnolog şef ing. 
N, Tolciu j care pînă la 30 IV a. c. 
au încheiat semănatul porumbului 
pentru boabe pe întreaga suprafa
ţă planificată, precum şi mecani
zatorii din I.A.S. Apoldu de Sus 
şi Sibiu, unde au mai rămas su
prafeţe mici de însămîntat cu a- 
ceastă cultură.

în C.A.P.:
Se impune accelerarea 
ritmului însămînţărilor

Sprijiniţi de mecanizatori, coo
peratorii profită de fiecare zi bu
nă de lucru pentru recuperarea 
rămânerilor în urmă la însămîn- 
tări. După cum reiese din situa'- 
ţia Direcţiei agricole judeţene, 
pînă la data de 5 mai a. c. însă- 
mînţările de primăvară au fost 
executate în sectorul cooperatist 
al agriculturii pe 52 la sută din 
suprafaţa planificată. Datorită a- 
tît timpului nefavorabil, cît şi fo
losirii incomplete a capacităţii de 
lucru existente în unităţi, (semă
natul unor culturi din epoca I 
(sfeclă de zahăr, ovăz, cartofi, li
nele legume) încă nu s-a termi
nat. Rămâneri in urmă se înregis
trează mai ales la însămînta- 
rea sfeclei de zahăr, unde mai 
sínt de semănat încă 323 hectare,

şi la cartofii de toamnă, unde 
s-au realizat doar 3 898 din cele 
li 400 hectare planificate. Suprafe
ţe mai mari de semănat cu sfe
clă de zahăr mai sínt la coopera
tivele agricole din Bîrghiş, Ighi- 
şul Vechi, Retiş, Marpod, NoSrich, 
Chirpăr, Loamneş şi Cornătel, iar 
plantatul cartofilor este mult ră
mas în urmă la Cîrţişoara, Po- 
rumbacu de Sus, Racoviţa, Score- 
iu, Buia, Agnita, Bîrghiş, Ighişul 
Vechi, Pelişor, Retiş, Axente Se
ver, Altîna, Hosman, Marpod, 
Arpaşu de Jos, Bruiu, Cornătel, 
Roşia şi în alte unităti.

De asemenea, este întîr/.iată şi 
însămînţarea porumbului pentru 
boabe.

Pentru recuperarea rămânerilor 
în urmă la executarea însămînţă- 
rilor este necesară concentrarea 
eforturilor lucrătorilor din agri
cultură, folosirea tuturor utilaje
lor do campanie la capacitatea lor 
maximă de lucru.

Instructaj privind 
producerea furajelor

Inspectoratul judeţean I.A.S., 
în colaborare cu Direcţia agrico
lă şi U.J.C.A.P., a organizat in zi
ua de 5 V a.c. un instructaj pe 
tema producerii, pregătirii şi de
pozitării furajelor. Au participat 
toţi tehnologii şefi din I.A.S., şe
fii fermelor de creşterea taurine
lor din I.A.S., inginerii şefi din 
I.M.A. şi C.A.P., şefii de ferme 
zootehnice din C.A.P., precum şi 
şefii de secţii I.M.A.
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U z i n a  m e c a n i c ă  

S i b i u  r ă s p u n d e . . .

O privire asupra unei impresionante 
instalaţii de la fabrica „Vitrometan" 

din Mediaş4,

Intr-unui din nume
rele trecute ale ziaru
lui nostru a fost în
serat articolul „Pro
filaxia îmbătrinirii ci
clurilor de fabrica
ţie", in care Uzina 
mecanică Sibiu era 
criticată ca neţinînd 
pasul cu dinamica ne
cesară unei fabricaţii 
ciclice optime. Con
semnăm răspunsul di
rectorului uzinei, in
ginerul Vasile Vasu, 
care scoate în eviden
tă justeţea observaţi
ilor formulate în ar
ticolul nostru şi ara
tă măsurile luate pen
tru rezolvarea grabni
că a anomaliilor sem
nalate.

„Un colectiv format 
clin ingineri, tehni
cieni şi economişti 
din cadrul serviciilor 
de concepţie, de or
ganizare şi de produc
ţie — se spune . în 
scrisoare — au ana
lizat măsurile necesa
re pentru îmbunătăţi
rea condiţiilor de 
execuţie şi ca urmare 
scurtarea ciclurilor

de fabricaţie şi di
mensionarea loturilor 
optime în raport cu 
sarcinile de plan. Mă
surile se referă în 
special la eliminarea 
locurilor înguste şi 
crearea de mijloace 
care să dea posibili
tatea execuţiei simul
tane a aceluiaşi re
per.

Pentru a vă forma 
o imagine reală asu
pra eficienţei pe ca
re a avut-o analiza 
făcută, vă redăm în 
continuare cîteva din 
măsurile luate. La 
fierăstrăul alternativ 
s-au executat două 
modele de turnat bu
tiul şi s-au dublat u- 
nele S.D.V.-uri, redu- 
cîndu-se ciclul de fa
bricaţie de la 60 zile la 
56, iar lotul optim 
crescînd de la 35 bu
căţi la 75. Organizarea 
producţiei de prese 
de îndoit tablă şi 
foarfeci ghilotine, ast
fel ca batiurile să se 
execute în uzină şi 
nu in colaborare, ca 
in anii trecuţi, pre

cum şi procurarea ţi
nui semiautomat de 
tăiat tablă, a permis 
scurtarea ciclurilor 
de fabricaţie cu 20 
zile la presele abkant 
şi 5 zile la foarfeci 
ghilotine.

Considerăm că acţi
unea de optimizare a 
ciclurilor de fabrica
ţie nu s-a încheiat şi 
în continuare vom ur
mări aplicarea de 
noi măsuri pentru re
ducerea lor“.

Aşadar un răspuns 
reflectînd hotărirea 
colectivului de muncă 
al uzinei sibiene de 
a asigura economiei 
naţionale si exportu
lui produse cu un 
înalt grad de compe
titivitate. de a ţine 
pasul cu cele mai noi 
cuceriri ale progresu
lui tehnic contempo
ran. Un răspuns re
flectînd, înainte de 
orice, un mod sănătos 
de a trata propriile 
lipsuri, invltînd şi al
te întreprinderi viza
te de ziarul nostru s i  
prpeedeze rimilar.
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E voluţia evenim entelor
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C am b od gia

S i t u a ţ ia  m i l i t a r ă
Pnom Penh 6 (Agerpres). — 

Trupele americane au deschis în 
zorii zilei de miercuri un nou 
front în Cambodgia, în regiunea 
Kompong Chain. Operaţiunea a 
fost precedată, ca şi cele anterioa
re, de puternice bombardamente 
întreprinse de aviaţia americană a- 
supra zonei respective. Este însă 
pentru prima dată de la declanşa
rea intervenţiei în Cambodgia, re
latează corespondentul agenţiei 
Reuter, că la o asemenea acţiune 
participă numai trupe americane; 
pînă în prezent, acestea erau în
soţite de unităţi saigoneze.

în momentul de faţă, în Cam
bodgia se desfăşoară lupte între u- 
nităţile americano-saigoneze şi for
ţe ale rezistenţei populare în patru 
zone distincte: Rattanakiri. situată 
în partea nordică a Cambodgiei, 
la 350 km de Pnom Penh, Kom
pong Chain (la 140 km nord-est 
de Pnom Penh), Svay Rieng (la 
140 km sud-est de capitală) şi 
Prey Vieng (la 50 de kilometri de 
Pnom Penh).

In acelaşi timp, au loc lupte pu
ternică în regiunea capitalei cam
bodgiene între forţele de rezisten
ţă populară şi unităţi ale adminis
traţiei Lon Noi.

Întrevederea dintre preşedintele Nixon 
ş i un grup de senatori americani

Washington 6 (Agerpres). — 
Preşedintele Nixon a primit marţi 
seara pe membrii comisiilor pen
tru relaţiile externe ale Senatului 
şi Camerei Reprezentanţilor, spre 
a-i informa asupra deciziei sale 
privind intervenţia militară ame
ricană în Cambodgia. întrevederea 
a avut loG la cererea membrilor 
celor două comisii. Preşedintele, 
relatează agenţia U.P.I., a încer
cat să atenueze nemulţumirea 
profundă exprimată de congres
meni în ultimele zile, afirmînd că 
actuala operaţiune va fi încheiată 
pînă la 30 iunie şi că intervenţia 
trupelor americane va fi limitată 
la o zonă ce nu va depăşi 30—35 
km de la graniţa cu Vietnamul 
de sud. El nu a exclus totuşi po
sibilitatea ca operaţiunea să fie 
prelungită peste data stabilită, de- 
clarînd că, în acest caz, va cere 
aprobarea Congresului.

La sfîrşitul întrevederii, George 
Aiken, una din personalităţile re
publicane cele mai marcante ale 
Congresului, a relevat că „preşe
dintele nu a reuşit să schimbe fe
lul de a gîndi al celor mai mulţi 
dintre interlocutorii săi. In plus, 
a adăugat Aiken, nu s-ar putea 
spune că sintern acum mai infor

maţi decit eram la începutul con
vorbirii“.

întrevederea nu a redus dimen
siunile opoziţiei şi îngrijorării fa
ţă de această nouă extindere a 
conflictului din Asia de sud-est. 
Senatorul Edward Kennedy a cri
ticat în termeni deosebit de ener
gici hotărîrea Casei Albe, pe care 
a caracterizat-o drept „o nouă 
manifestare a iluziei tragice în- 
tr-o victorie militară în Vietnam“. 
Senatorul Warren Magnuson a a- 
preciat hotărîrea preşedintelui 
drept o „eroare politică“.

„Implicarea tot mai profundă 
într-un mare război indochinez 
constituie o greşeală gravă şi o 
tragedie“ — a subliniat, la rîndul 
său, senatorul Clinton Anderson. 
Iar senatorul Edward Brooke a 
anunţat că va propune o rezoluţie 
cerînd retragerea imediată a tru
pelor americane din Cambodgia.

L ondra Dezbateri in Camera Comunelor
Londra 6 (Agerpres). — Marţi 

după-amiază a avut ioc în Came
ra Comunelor o dezbatere consa
crată situaţiei din Asia de sud-est. 
Prezentînd poziţia guvernului, mi
nistrul de externe, Michael Ste
wart, a evitat să condamne cate
goric intervenţia americană î n ' 
Cambodgia, aşa cum a cerut un 
grup de deputaţi laburişti de stin
gă. El s-a limitat să declare doar 
că Marea Britanie îşi exprimă ne
liniştea faţă de cursul politicii a- 
mericane.

In cuvîntul său, deputatul la
burist de stingă, Michael Foot, a 
caracterizat intervenţia americană 
în Cambodgia drept o „comportare 
arogantă“ a unei superputeri. A- 
ceasta, a conchis el, ar putea să 
aibă consecinţe grave pentru în
treaga omenire.

înainte de a se proceda la vo
tarea moţiunii depuse de grupul 
deputaţilor laburişti de stingă, a 
intervenit in dezbateri şi premie
rul Wilson. El a recunoscut că in
tervenţia în Cambodgia „riscă să 
declanşeze în regiunea respectivă 
şi în lumea întreagă evenimente 
care ar putea scăpa de sub con
trol". Premierul a insistat însă a- 
supra pretinsei inoportunităţi a 
moţiunii de condamnare a inter
venţiei . şi a cerut Camerei să a- 
probe politica guvernului.

Moţiunea grupului deputaţilor 
laburişti de stingă a fost respinsă, 
în favoarea ei votind 68 deputaţi, 
iar contra 278. Conservatorii au 
votat în favoarea politicii guver
nului laburist.

Demonstraţii de protest 
ale studenţilor americani

New York 6 (Agerpres). — Pe 
întreg teritoriul Statelor Unite au 
avut loc marţi demonstraţii ale 
studenţilor în semn de protest îm
potriva intervenţiei Statelor Uni
te în Cambodgia şi a politicii gu
vernamentale în Asia de sud-est. 
Peste 10 000 de studenţi din Boss- 
ton au manifestat în faţa clădirii 
Congresului statului Massachusetts 
scandînd: „Vrem pace imediat“. 
Conducerea Universităţii din Bos
ton a anunţat suspendarea cursu
rilor pentru tot restul anului uni
versitar. In piaţa Dag Hammar- 
skjoeld din New York, în faţa se
diului O.N.U., mii de persoane 
şi-au exprimat protestul faţă de 
pătrunderea trupelor americane pe

teritoi'iul cambodgian. Acţiuni de 
protest au avut loc şi la Univer
sitatea Syracuse, Universitatea din 
Maryland, Universitatea Yale şi în 
alte institute de învăţămint supe
rior.

După cum a făcut cunoscut Cen
trul de informaţii al studenţilor, 
demonstraţii împotriva politicii 
S.U.A. în Asia de sud-est au avut 
loc marţi în 114 universităţi şi. co
legii din Statele Unite.

Comitetul de mobilizare a stu
denţilor pentru încetarea războiu
lui din Vietnam a lansat o che
mare la o grevă generală univer
sitară şi a anunţat că sîmbătă va 
avea loc un marş de protest spre 
Casa Albă.

Ţăran cambodgian, percheziţio
nat lingă localitatea Chipou, la 
15 mile de frontieră, după pă
trunderea trupelor americano-

saigoneze

Adunarea festivă 
de la Kromeriz

FRAGA — 6 — Corespondentul 
Agerpres, Eugen Ionescu, transmi
te: In aceste zile, în oraşul Kro
meriz din Moravia au avut loc 
festivităţi prilejuite de cea de-a 
25-a aniversare a eliberării oraşu
lui de către armata română. La 
monumentul efoilor români din 
centrul oraşului au fost depuse 
coroane de flori din partea delega
ţiei municipiului Rimnicu Vilcea, 
condusă de Gheorghe Rizescu, 
prim-secretar al Comitetului mu
nicipal al P.C.R., preşedintele co
mitetului executiv al Consiliului 
popular municipal, care, la invita
ţia organelor locale ale oraşului 
Kromeriz, participă la festivităţile 
ocazionate de împlinirea unui sfert 
de veac de la eliberarea Cehoslo
vaciei. Au fost de faţă reprezen
tanţi ai organelor locale de partid 
şi de stat, precum şi ai Ambasa
dei României la Fraga.

Im  adunarea festivă care a avut 
loc la Kromeriz, municipiului 
Rimnicu-Vilcea şi Ambasadei ro
mâne din Fraga le-au fost decer
nate medaliile jubiliare „a 25-a a- 
niversare“, conferite de către gu
vernul Republicii Socialiste Cehe. 
De asemenea, Comitetul Naţional 
orăşenesc Kromeriz a conferit ti
tlul de cetăţean de onoare al ora
şului generăl-maiorului în re
zervă Alexandru Manolache pen
tru participare directă la eliberarea 
oraşului, în 1945. Adunarea festi
vă din Kromeriz a adoptat în unani
mitate un mesaj adresat poporului

0  noua escaladare a in terven ţie i S.U.A. in Indochina
Intervenţia armată a Statelor fi

nite pe pămîntul cambodgian a ştir
bit o profundă îngrijorare în întrea
ga lume. „Atacul şi pătrunderea tru
pelor americane şi saigoneze pe te
ritoriul Cambodgiei — se arată în 
Declaraţia guvernului Republicii So
cialiste România — constituie o nouă 
escaladare a agresiunii împotriva 
popoarelor din Indochina".

Invazia trupelor americane în 
Cambodgia reprezintă în mod evi
dent o extindere a războiului dus 
de ani de zile împotriva popoarelor 
vietnamez şi laoţian. Ne aflăm, ast
fel, în fata unei grave violări de 
către imperialismul american a prin
cipiilor suveranităţii şi independen
tei naţionale, a normelor de drept 
internaţional înscrise în Carta 
O.N.U.

Este cert că asemenea acţiuni in
troduc, in mod brutal, noi elemente 
de tensiune, sporesc neîncrederea, 
complică in mod periculos situa
ţia din această zonă, — şi aşa deo- 

. sebit de încordată — diminuînd, în 
consecinţă, şansele păcii.

Perspectivele agravării situaţiei 
internaţionale, ca urmare a noii es
calade, au stîrnit reacţii în nume
roase ţări ale lumii. După cum se 
arată în Declaraţia guvernului so
vietic, escaladarea operaţiunilor mi
litare în Cambodgia are drept scop 
de a lichida regimurile progresiste 
din ţările acestei regiuni, de a înă
buşi mişcarea de eliberare naţională, 
de a zădărnici progresul social al

popoarelor şi de a subordona cu a- 
jutorul metodelor colonialiste poli
tica externă şi internă a statelor 
Peninsulei Indochina intereselor mi- 
litaro-strategice ale S.U.A. Agresiu
nea imperialismului american, se 
menţionează în Declaraţia guvernu
lui R.P. Chineze, constituie nu nu
mai provocări împotriva celor trei 
popoare indochineze, ci şi împotriva 
poporului chinez, a popoarelor din. 
sud-estul Asiei şi popoarele revolu
ţionare din lumea întreagă. Guver-

Asia şi întreaga lume", subliniind 
că aceasta a complicat situaţia şi. a 
făcut încă şi mai dificilă găsirea 
unei soluţii paşnice. Olof Palme, pri
mul ministru al Suediei, a subliniat 
că guvernul suedez „se disociază fă
ră vreo posibilitate de echivoc de 
asemenea acţiuni".

Hotărîrea de a se trimite trupe 
americane în Cambodgia a provocat 
o vie nelinişte şi în S.U.A., unde a 
luat naştere o mişcare de masă de 
amploare mereu crescîndă în favoa-

Comentariu! zi iei
nul Republicii Democrate Vietnam, 
respingînd aiirmaţiile că intervenţia 
ar avea drept scop „apărarea solda
ţilor americani", subliniază că cea 
mai bună cale pentru ca Administra
ţia Nixon să salveze trupele ameri
cane şi sud-vietnameze este retra
gerea tuturor trupelor sale din Viet
namul de sud. Intervenţia S.U.A. îm
potriva Cambodgiei este condamna
tă, de asemenea, în termeni energici 
de Comitetul Central al Frontului 
Patriotic din Laos, care îşi exprimă 
solidaritatea cu lupta poporului 
khmer.

într-o declaraţie făcută în parla
ment, primul ministru al Indiei, In
dira Gandhi, a atras atenţia că esca
ladarea războiului în Cambodgia 
„va avea grave consecinţe pentru

rea încetării războiului. Zeci dp or
ganizaţii de cele mai diferite orien
tări politice de pe tot cuprinsul Sta
telor Unite au luat atitudine, atră- 
gîng atenţia poporului american a- 
supra riscurilor generate de esca
ladarea războiului. Puternice demon
straţii au avut loc în centrele stu
denţeşti Maryland, Stanford, Oregon, 
Illinois şi altele.

Calea spre reglementarea păcii în 
Indochina este cea pentru care op
tează popoarele acestei regiuni ale 
căror aspiraţii profunde se identifi
că cu asigurarea independenţei, pă
cii, interzicerea oricărei prezenţe 
de trupe străine sau baze militare 
străine pe teritoriul lor, într-un cu- 
vînt — cu apărarea dreptului lor,

român, în care se spune, printre 
altele: „Ne amintim cu dragoste 
şi recunoştinţă de ostaşii români 
care şi-au jertfit viaţa pentru eli
berarea oraşului nostru, precum 
şi pentru eliberarea întregii Ce
hoslovacii. Niciodată nu vom uita 
pe acei care au creat ţării noastre 
posibilitatea de a păşi pe calea 
construirii noii Cehoslovacii socia
liste. Printre aceştia se numără şi 
ostaşii români, care, alături de ar
mata sovietică, au adus ţării noas
tre libertatea. Urăm întregului 
popor român multe succese în con
struirea socialismului“.

imprescriptibil de a-şi hotărî singure 
soarta, fără nici un amestec străin.

In acest sens, s-a pronunţat Repu
blica Socialistă România, consecven
tă politicii sale de solidaritate cu 
lupta popoarelor pentru suveranitate 
şi independenţă. Aşa cum a mai de
clarat, guvernul român consideră că 
popoarele vietnamez, laoţian şi cam
bodgian trebuie să fie lăsate să-şi re
zolve singure problemele în conformi
tate cu voinţa, aspiraţiile şi intere
sele lor, fără nici un amestec din 
afară.

Guvernul şi poporul român — se 
arată în Declaraţia guvernului nos
tru — îşi reafirmă şi cu acest prilej 
solidaritatea şi sprijinul faţă de 
cauza dreaptă a popoarelor din In
dochina şi îşi exprimă încrederea 
fermă în victoria luptei lor pentru 
libertate, independenţă, pace şi pro
gres social.

Manifestîndu-şi îngrijorarea faţă 
de pericolul ce-1 implică extinderea 
acestui conflict, în Declaraţia guver
nului Republicii Socialiste România 
se arată că este necesar să fie 
curmată agresiunea S.U.A. în Viet
nam, să se înceteze definitiv bom
bardarea teritoriului Republicii De
mocrate Vietnam, să fie retrase tru
pele an i.ricane şi ale aliaţilor lor 
din Vietnamul de sud, să fie retrase 
trupele americane şi saigoneze din 
Cambodgia, să înceteze acţiunile mi
litare îndreptate împotriva forţelor 
patriotice din Laos.

I. ALEXANDRESCU
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Coordonate
•  SECRETARUL GENERAL AL 

O.N.U., U. THANT, a propus cre
area unui corp de voluntari ai Na
ţiunilor Unite, care să acorde asis
tenţă ţărilor în curs de dezvoltare 
în realizarea programelor lor eco
nomice şi sociale. Corpul de vo
luntari — format din persoane cu 
înaltă calificare — ar urma să fie 
finanţat din contribuţii benevole.

Propunerea secretarului general 
este formulată într-un raport către 
Consiliul economic şi social al 
O.N.U., care o va dezbate la sesiu
nea sa din iulie de la Geneva şi 
o va înainta în toamnă Adunării 
Generalexa Organizaţiei Naţiunilor 
Unite. Propunerea are la bază o 
iniţiativă iraniană din 1968.

•  POLIŢIA GUATEMALEZĂ A 
ANUNŢAT descoperirea cadavre
lor a trei noi victime ale unei or
ganizaţii clandestine de extremă 
dreaptă din această ţară. Cele trei. 
persoane, cunoscute pentru legătu
rile lor cu forţele politice progre
siste, au fost împuşcate, corpurile 
lor fiind apoi abandonate pe o şo
sea in apropierea frontierei cu Sal
vadorul.

•  Reprezentanţii permanenţi . la 
O.N.U. ai U .R .S .S ., S .U .A .. Franţei 
şi Marii Britanii au participat 
marţi după amiază la a 34-a reu
niune din cadrul consultărilor ini
ţiate la 4 aprilie anul trecut, pen
tru examinarea posibilităţilor unei 
reglementări politice a conflictului 
din Orientul Apropiat. Potrivit u- 
nor surse informate, au fost exa
minate, cu această ocazie, progre
sele realizate în ultimele săptămâni 
de adjuncţii reprezentanţilor per
manenţi, in întocmirea proiectului 
unui memorandum în această pro
blemă.

Următoarea reuniune a fost fixa
tă pentru data de 26 mai.

•  LA ANKARA A FOST DAT
PUBLICITĂŢII comunicatul co
mun al convorbirilor oficiale pe

care preşedintele Pakistanului, 
Yahya Khan, le-a purtat timp de 
mai multe zile cu preşedintele 
Turciei, Cevdet Sunay, cu premie
rul Suléyman Demirel şi cu mi
nistrul de externe, Ihsan Sabri Ca- 
glayangil. Comunicatul precizează 
că, printre problemele discutate, 
au figurat cooperarea regională, si
tuaţia din Orientul Apropiat şi 
alte probleme internaţionale actu
ale.

•  IRANUL A CERUT CONVO
CAREA CONSILIULUI DE SECU
RITATE în legătură cu publicarea 
unui raport de către o misiune 
O.N.U. care s-a deplasat în Bah
rein pentru a sonda opţiunile lo
cuitorilor acestui teritoriu privind 
viitorul .său politic. Raportul, dat 
publicităţii la sfîrşitul săptămînii 
trecute la sediul Naţiunilor Unite 
din New York, relevă că „majo
ritatea covîrşitoare“ a locuitorilor 
protectoratului britanic Bahrein 
doreşte obţinerea independenţei.

Reuniunea Consiliului de Secu
ritate al O.N.U. în această pro
blemă ar urma să aibă loc săptă- 
mîna viitoare.

•  MARŢI A FOST „LANSATA 
L A  A P A "  A M B A R C A Ţ IU N E A  D E
PAPIRUS „RA II“. Aceasta este 
noua „navă“ cu care Thor Heyer
dahl vrea să reediteze traversarea 
completă a Atlanticului la bordul 
unei ambarcaţiuni de papirus. 
Pentru temerarul etnograf şi ex
plorator această traversare înseam
nă demonstrarea faptului că lo
cuitorii Egiptului antic au avut 
posibilitatea să atingă ţărmurile 
Lumii Noi cu ajutorul unor ase
menea ambarcaţiuni. Anul trecut, 
la 25 mai, Heyerdahl şi alţi 6 
membri ai primului echipaj „RA“ 
au încercat să traverseze apele a- 
gitate ale Atlanticului, dar au fost 
împiedicaţi să-şi ajungă scopul de 
o puternică furtună ce le-a ava
riat „nava“, după ce navigaseră 
mai bine de 2 720 mile.

G e n e v a

P l e n a r a  s e s i u n i i  A d u 

n ă r i i  G e n e r a l e  a
Geneva 6. — Corespondentul A- 

gerpres, Horia Liman, transmite: 
Plenara de miercuri a celei de-a 
23-a sesiuni a Adunării Generale 
a Organizaţiei Mondiale a Sănătă
ţii a fost marcată prin alocuţiunea 
preşedintelui Adunării, profesorul 
Hippolyte Aye, care a subliniat 
necesitatea de a se spori ajutorul 
către ţările în curs de dezvoltare, 
îndeosebi în domeniul formării de 
cadre calificate, astfel încît să se 
poată sprijini eforturile acestora 
de a îmbunătăţi condiţiile sanitare 
ale populaţiilor lor şi de a-şi so
luţiona problemele sociale şi eco
nomice. Vorbitorul a preconizat e- 
laborarea unei strategii a dezvol
tării în raport cu situaţia specifi

că a fiecărei ţări şi a cărei punere 
în practică să se realizeze printr-o 
strînsă cooperare internaţională.

A urmat apoi la cuvînt directo
rul general al O.M.S., dr. M. G. 
Candau, care a prezentat raportul 
de activitate al organizaţiei pe a- 
nul 1969. El a insistat asupra e- 
fectelor fizice şi biologice ale ur
banizării, ca şi asupra interdepen
denţei dintre factorii sociali şi e- 
conomici. Directorul general al 
O.M.S. a analizat raportul dintre 
industrializare şi sănătate, suge- 
rînd crearea unui sistem interna
ţional de detectare şi alarmă efica
ce care să permită studierea pe 
scara oraşelor, a ţărilor şi chiar a 
continentelor a factorilor care mo
difică mediul de viaţă.

FINLANDA Dilicultă$i în
formarea noului guvern

Helsinki 6 (Agerpres). — Preşe
dintele Kekkonen, al Finlandei, i-a 
încredinţat lui Jura Rihtniemi, li
der al partidului conservator, să 
examineze posibilităţile de formare 
a unui nou guvern finlandez. Pre
şedintele i-a sugerat ca guvernul 
să-i cuprindă pe reprezentanţii 
partidelor care au obţinut succese 
în alegerile parlamentare, precum 
şi fruntaşi ai partidelor care sínt 
de acord să participe la un nou 
cabinet.

Cu toate că de la alegerile gene
rale, desfăşurate în martie, s-a 
scurs peste o lună şi jumătate, 
Finlanda încă nu are un nou gu
vern. Se pare că schimbarea ra
portului de forţe în sinul fostei

coaliţii guvernamentale după scru
tinul menţionat a influenţat pozi
ţia liderilor principalelor partide 
componente ale vechiului guvern, 
ceea ce face dificilă realizarea unui 
acord.

Consultările ce au avut loc pînă 
în prezent nu au reuşit să elimine 
dificultăţile ivite. Cele două misiu
ni de informare — încredinţate pe 
rînd de preşedintele Kekkonen li
derului Partidului conservator şi 

' apoi conducătorului Partidului 
social-democrat, Rafael Paasio — 
n-au dus la o apropiere a puncte
lor de vedere care să permită alcă
tuirea unei coaliţii guvernamenta
le.

In clădirea Karlshorst, devenită 
muzeu militar, acum 25 de ani 
s-a semnat capitularea Germa
niei fasciste în faţa reprezen
tanţilor- armatelor sovietice, a- 
mericane, engleze şi franceze

PARIS

Delegaţia UD. Vietnam 
a solicitat am înarea 

şedinţei plenare a Con
ferinţei cvadripartite

Paris — Delegaţia Republicii 
Democrate Vietnam la Conferinţa 
cvadripartită de la Paris asupra 
Vietnamului a hotărît să nu parti
cipe la şedinţa plenară din 6 mai 
şi să ceară amînarea ei pentru 14 
mai.

Potrivit purtătorului de cuvînt 
al delegaţiei R.D. Vietnam, Nguyen 
Thanh Le, această hotărîre a fost 
luată în semn de protest împotri
va recentelor bombardamente a- 
mericane asupra teritoriului R.D. 
Vietnam,, care au provocat nume

roase victime în rîndul populaţiei 
civile, precum şi împotriva agresi
unii făţişe americane în Cambod
gia. Delegaţia Guvernului Revolu
ţionar Provizoriu al Republicii 
Vietnamului de Sud s-a alăturat 
hotărîrii de a nu participa la şe
dinţa de miercuri. Delegaţiile Sta
telor Unite şi administraţiei de la 
Saigon au fost informate despre 
această hotărîre miercuri diminea
ţa.

Ciudad de Mexico 6 (Ager
pres). — In urma unei anchete 
la care au participat redactori 
de fotbal a 17 cotidiene mexi
cane, echipa Angliei porneşte 
favorită în turneul final al cam
pionatului mondial. Selecţiona
ta Angliei, deţinătoarea cupei 
„Jules Rimet“, a primit 7 vo
turi. Echipa Italiei a totalizat 
6 voturi, echipa R.F. a Germa
niei — 2 voturi, echipele Ce
hoslovaciei şi Braziliei cite un 
vot.

Fraga 6 (Agerpres). — An
trenorul echipei de fotbal a Ce
hoslovaciei, Joseph Marko, a a- 
nunţat că a stabilit lista celor 
22 de jucători din care se va 
alcătui reprezentativa ţării pen
tru campionatul mondial din

SPORT 
PE G £ O B
Mexic. Lista cuprinde pe urmă
torii jucători: Viktor, Vencel, 
Flesar — portari; Dobias, Pi- 
varnik, Horvath, Hrivnak, Mi- 
gas, Hagara, Zlocha — fundaşi; 
Hrdlicka, Poliak, Kvasnak, Ku
na — mijlocaşi; B. Vesely, Fr. 
Vesely, Jurkanin, Petras, Ada- 
mec, Jokl, Capkovic şi Milan 
Albrecht — atacanţi.'

Roma 6 (Agerpres), — La 
Monfalcone (Italia) s-a disputat 
revanşa întîlnirii amicale de 
baschet dintre selecţionatele 
masculine ale Italiei şi R.F. a 
Germaniei. Victoria á revenit 
gazdelor cu scorul de 80—59 
(46—26). In primul joc, baschet- 
baliştii italieni cîstigaseră cu 
82—65.

Fraga 6 (Agerpres). — Tur
neul internaţional tnasculin de 
handbal de la Preşov (Cehoslo
vacia) s-a încheiat cu victoria 
echipei locale Tatran. Pe locul 
secund s-a clasat Bánik Karvi- 
na (Cehoslovacia), iar locul trei 
a fost , ocupat de formaţia 
Tatabanya Bányász (Un
garia). In ultima zi a competi
ţiei, Tatran Preşov a întrecut 
cu scorul de 29—20 (16—11) pe 
Tatabanya Bányász.
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